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 مجتبی معین فر
1- صنع��ت س��اختمان در زمره گس��ترده ترین و 
بزرگترین فعالیت های  اقتصادی در ایران و جهان به 
ش��مار می آید. نکته قابل توج��ه حضور 90 درصدی 
بخش خصوصی در این صنعت فراگیر اس��ت. فعالیت 
7   هزار ش��رکت  در ساخت ابنیه را نمی توان دست کم 
گرفت چرا که این حجم در خاورمیانه به لحاظ کمی 

حرف اول را می زند.
2- از آنج��ا که مس��کن از نیازهای اولیه انس��ان به 
ش��مار می آی��د اهمیت حف��ظ کیفی��ت آن همپای 
کمیتش بر کسی پوشیده نیست. در دنیای امروز که 
بلندمرتبه سازی و انبوه سازی نیاز مبرم جوامع بشری 
اس��ت، ضرب المثل »خشت اول گر نهد معمار کج، تا 
ثریا می رود دیوار کج« نیز اینجا مصداق پیدا می کند.

خصوص��ا در کش��ور م��ا ک��ه زلزله خی��ز اس��ت و 
کلان ش��هرهای تهران، تبریز و ... ب��ر روی خط قرمز 

زلزله واقع شده اند.
3- س��نگ بناي اول در هر کسب و کار و تخصصی 
باید آموزش و فرهنگ سازی باشد. صنعتی که از علم 
و روش ه��ای نوین اجرایی بهره نبرد بی گمان رش��د 
مقطع��ی و کاذب را تجربه می کند و به بن بس��ت مي 
رسد. فرهنگ سازی در کنار صنعتی سازی ساختمان, 
رویک��ردي ناگزیر اس��ت که اگر به ط��ور جدي مورد 
توجه بخش خصوص��ي و دولتي قرار نگیرد موجبات 
جه��ش و توس��عه یافتگی م��ا در این ح��وزه را پدید 
نخواه��د آورد و نمی توان��د پل��ه ای جه��ت رش��د و 
سودآوری چه در داخل کشور و چه در خارج از مرزها 
به خصوص درمیان کشورهای همسایه براي ما شود.

ویژه نامه پیش رو که همزمان با پنجمین نمایشگاه 
صنعتي سازي س��اختمان منتشر شد, تلاش دارد تا 
دریچه اي تازه براي رونق و توس��عه س��اخت و ساز با 
رویکردهاي علمي و فني مهندس��ي و صنعتي سازي 

در گستره کشور باشد.
 ب��ه امید آنکه فعالان این صنعت و اصحاب رس��انه 
دست در دست هم، بیش از گذشته در رشد و توسعه 

صنعت ساختمان  به سر منزل مقصود برسند.

 مزاياي استفاده از هبلكس:
   كاهش هزينه هاي تمام شده ساختمان  و سهولت در اجرا

  وزن سبك ) يك چهارم وزن آجر( 

   عايق حرارتي و برودتي ) ضريب انتقال حرارت 17 صدم(

   عايق صوت و رطوبت

   مقاومت در برابر آتش

   سازگاري با محيط زيست

   مقاوم در برابر بارهاي ناشي از باد و طوفان هاي شديد و زلزله

   حذف  گچ و خاك

   كاهش هزينه هاي اجراي تاسيسات برقي و مكانيك

   كاهش 20 درصد بار مرده ساختمان

در  س��ال 1924 مي��ادي ي��ك آرش��يتكت 
س��وئدي اختراعي كرد كه خيل��ي زود مورد 
اس��تقبال اروپائيان واق��ع گردي��د و بافاصله 
كش��ورهاي صاحب صنعت و تكنولوژي نسبت 
به صنعتي و تجاري نمودن اين اختراع دس��ت 
به كار شدند و به لحاظ ويژگيهايي كه داشت 
به ش��دت مورد اس��تقبال جهانيان واقع شد. و 
خيلي سريع در بين مصالح ساختماني همچون 
مصالح سنتي، چوب و... جاي خود را باز نمود. 
باف��ت متراك��م، س��بك ب��ودن وزن، و... جزء 
خواص بي نظير اين محصول بود كه با نام هاي 
 HEBEL , YTONG, SYPOREX, تج��اري
HEBELX  عرض��ه م��ي ش��ود. تكنول��وژي 
فوق با تاش مرحوم حاج علي اكبر بجس��تاني 
مق��دم از س��ال 1353 در اي��ران بنيانگ��ذاري 
ش��د و در س��ال 1367 وقف آس��تان مقدس 
حضرت رضا عليه الس��ام گرديد. اين كارخانه 
در حال حاض��ر به عنوان اولي��ن و بزرگترين 
  AAC توليد كننده بلوك هاي س��بك سيماني
و پوكه صنعتي و خمير آلومينيوم كش��ور در 
اس��تان تهران فعاليت مي نمايد و با دارا بودن 
دو خط مجزا قادر به توليد 1000 متر مكعب 
در روز مي باش��د. با توجه ب��ه ويژگيهاي اين 
محص��ول كه ب��ه هيچ وج��ه قابل مقايس��ه با 
مصالح س��نتي نيس��ت اميد اس��ت مس��ئولين 
محترم ش��هرداري ته��ران و س��ازمان نظام 
مهندس��ي با صدور بخش��نامه هاي الزام آور 
در محافظ��ت از محيط زيس��ت و جلوگيري 
از مص��رف بي روي��ه خاكهاي نبات��ي به انجام 
رس��الت هاي خود مس��ئولانه تر بيانديشيند.

محمد مهدي نثاري 
مدیرعامل شركت كارخانجات بناي سبك قدس رضوي

تهران خيابان وليعصر روبروي پارك ساعي پلاك 10۸۴  
۸ ۸ 7 7 ۴ ۵ 0 2 تلفن: ۴-۸۸77۸۸1۳          فاكس  

 w w w . h e b e l e x . c o m

پنجمین نمایش��گاه بزرگ صنعتی سازی ساختمان از 
امروز تا پنجم آذر به مدت چهار روز در محل مصلای امام 

خمینی ) ره ( برگزار می شود.
به گفت��ه برگزارکنندگان این نمایش��گاه، از آن جاکه 
ساخت و ساز یکی از مهمترین  بخش های  اقتصاد کشور 
محسوب می گردد،  لذا با تولید صنعتی نه تنها شاخص 

های پایه یعنی منابع، زمان و کیفیت مدیریت می شود، 
بلکه شاخص های اساسی نظیر ایمنی ، پایداری، مصرف 

بهینه انرژی و .... نیز تحقق می یابد.
این نمایش��گاه در حالی آغاز به کار می کند که  بیش 
از150 ش��رکت داخلی و خارجی جدیدترین تجهیزات و 
تکنولوژی س��اخت مس��کن را ارایه کرده و با یکدیگر به 

رقابت می پردازند. معرفی فناوریهای نوین و آش��نایی با 
مبحث فنی و اجرایی صنعتی سازی ساختمان از مهمترین 
اهداف برپایی نمایشگاه است. توسعه صنعتی ساخت و ساز 
، حرکت به سمت شیوه های مدرن و فرهنگ سازی این 
شیوه نیز ازاولویت های برگزاری نمایشگاه است. پنجمین 
نمایش��گاه صنعتی سازی ساختمان همزمان با پنجمین 

همایش فناوریهای نوین ساختمان ، با حمایت و مشارکت 
انجمن صنفی انبوه سازان مسکن و سازمان نظام کاردانی 
ساختمان، به همت شرکت نیاک درمحل سالن شبستان 

مصلی امام )ره( برگزار می شود.
نمایشگاه صنعتی سازی ساختمان از ساعت 10 صبح 

تا 17 پذیرای علاقمندان خواهد بود.
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پنجمین نمایشگاه صنعتي سازي را
 كیفي تر  از همیشه برگزار خواهیم كرد

آغاز صنعتي س��ازي در جهان به س��الهای بعد از جنگ 
جهان��ي دوم باز می گ��ردد. در ایران نی��ز موضوع صنعتی 
س��ازی در س��الهاي 46 تا 47 مطرح و اقدامات اولیه اي در 
ای��ن خصوص انجام ش��د. با وقوع انقلاب اس��لامی به علت 
مش��کلات خاص کش��ور در آن زمان و متعاقبا هشت سال 
جنگ تحمیلي، لطمه هایي به صنعتی سازی وارد شد  و ادامه 
راه آن را با موانع عدیده ای روبرو س��اخت. اما سرانجام طی 
دهه اخیر اقدامات مناس��بي دراین زمینه صورت گرفته که 
ادامه و گسترش آن می تواند برای فعالان و دست اندرکاران 

صنعت ساختمان امیدوار کننده باشد.
صنعت س��اختمان در ایران به علت گستردگي، بالاترین 
گ��ردش مالي را بعد از صنع��ت نفت به خود اختصاص داده 
است. این صنعت نزدیك به سی درصد از گردش مالي کشور 
را ش��امل مي ش��ود و در حدود هفت میلیون نفر یعني 10 
درصد جمعیت کشور را به صورت مستقیم یا غیر مستقیم 

به خدمت گرفته است.
در کش��ورمان پس از تصمیم گیري براي ساخت مسکن 
مهر، فعالان این حوزه به موضوع صنعتي س��ازي حساسیت 
بیشتری پیدا کرده و ضرورت آن را بیشتر از همیشه احساس 
کردن��د. از آنجاکه حدود 90 درص��د از فعالان این حوزه به 
بخش خصوصي تعلق دارند و عملکرد این بخش غالبا سنتي 

اس��ت، به لحاظ زمان و هزینه، ش��رایط بغرنجی پیش روی 
فعالان این بخش قرار گرفت، آنچنان که نیاز مبرم به صنعتي 

سازي و مهندسي را بیش از گذشته احساس کرد.
در حال حاضر با افزایش حجم ساخت و ساز، بلند مرتبه 
سازي و انبوه سازي در کشور،  نیاز به تکنولوژي پیشرفته و 
مدرن برای س��اخت وساز بیش از هر زمان دیگري در تاریخ 
ساخت و ساز ایران خودنمایي مي کند. این موضوع زماني که 
ساخت یك پروژه هزار واحدي بیش از 2 سال زمان مي برد، 
در انباش��ت سرمایه شرکت به عنوان یك مشکل بروز کرده 
و تعجیل روش سنتي باعث افت کیفیت مي شود و افزایش 
چش��مگیر هزینه هاي تمام ش��ده را در بر دارد. از این رو با 
مقایسه انبوه سازان دنیا به این نتیجه مي رسیم که با دو یا 
چند برابر صرف هزینه و زمان ساخت در پروژه هاي داخلی 

نسبت به پروژه هاي خارجي روبرو هستیم.
این تفاوت هم در علم، هم در ابزار و هم در نیروي انساني 
نمایانگر است و ما را بر آن می دارد که با توجه و حساسیت 

بیشتري اقدامات انجام شده را پیگیری کنیم.
اقدامات انجام شده 

ای��ن اقدامات با برگزاری جلس��ات کوچکي با فعالان این 
صنعت صورت گرفت و مورد استقبال واقع شد.

با گس��ترش این موضوع و برگ��زاري همایش و فراخوان 

به ش��رکت هایي که در ایران تعداد آنه��ا به حدود 7هزار ) 
خصوصي و دولتي در ابنیه( مي رسد، طرح های پیشنهادي 
در کنار برگزاري جلسات ، سمینارها ، همایش ها ، مباحث 
علمي و تئوري هاي مرتبط مطرح ش��د و در مرحله بعدي 
بر آن ش��دیم با برگزاري نمایشگاه خلاء موجود در اقدامات 

عملي صنعتي سازي را نیز به نمایش بگذاریم.
نمایشگاه صنعتی سازی در دوره اول با عنوان “فناوري هاي 
نوی��ن” و از دوره ه��اي بعدي ب��ا عنوان “صنعتي س��ازي 
ساختمان” تاکنون که پنجمین دوره آن برگزار می شود، در 

مصلاي بزرگ تهران برگزار شده است.
در نمایش��گاه سال اول، آش��نا کردن و تشویق مدیران و 
س��رمایه گذاري در این زمینه را در دس��تور کار داش��تیم . 
همچنین نش��ان دادن تفاوت های سنتي سازي و صنعتي 
س��ازي، چه در س��ازه ها و چه در اجرا، در کاهش هزینه ها 
و در بازگشت سرمایه به خاطر سرعت انجام کار، از اقدامات 

انجام شده ما به عنوان تریبون این صنعت بود.
دیگر برنامه هاي ما در س��الهای اخیر در راس��تاي اطلاع 
رس��اني جهت بومي س��ازي این تکنولوژي بوده است. البته 
شرکت مپسا در این زمینه اقداماتی را متقبل شده و در این 
جهت تلاش مي کند و س��عي ما هم اطلاع رس��اني هر چه 
بیشتر بوده است. امروزه شرکت هاي ایراني 60 تا 70 درصد 

راه بومي س��ازي را طي کرده اند و حتي صادرات نیز در این 
بخش ها داش��ته ایم. در مجموع با وجود اقدامات خوبي که 
کشور ترکیه در این زمینه انجام داده باز هم ما در این بخش 
حرف اول را در خاورمیانه مي زنیم. هدف ما این است که از 
این دوره به بعد، اطلاعات صنعتي س��ازي را به بدنه صنعت 

ساختمان آورده و اجرایي کنیم.
بخشي از این مهم به همت مجموعه صنایع فني ساختمان 
انجام مي ش��ود که نیروي ماهر و کاردان این صنعت را که 
با مهندسان و کارگران ساختماني در ارتباط است، تربیت و 

روانه صنعت ساختمان مي کند.
از دیگر اقدام��ات ما مطرح کردن و تعریف بحث گارانتي 
س��اختمان است. حوزه س��اختمان هم باید تعریف کیفیت 

داشته باشد تا حقوق مصرف کننده نادیده گرفته نشود.
این گارانتي بر اس��اس یك درجه کیفي صورت مي گیرد 
که عملی شدن آن با کمك همه دست اندرکاران ساختمان 
امکانپذیر اس��ت. همچنین سال گذشته همایشي در سالن 
همایش هاي هتل المپیك برگزار کردیم که در آن به دفاع و 

رعایت حقوق مصرف کننده پرداختیم.
گفتني است نمایشگاه صنعتی سازی، یك نمایشگاه کیفي 
است نه کمي و به همین خاطر 4هزار متر مربع فضاي مفید 
جه��ت واگذاري غرفه و برگزاري آن تصویب ش��ده اس��ت. 
این متراژ به حدود 200 ش��رکت اختصاص پیدا مي کند و 
ناگزیریم هر سال شرکت هایي که محصولات جدیدي عرضه 

مي کنند و نوآوري دارند را جایگزین دیگران کنیم.
امسال تعامل بیشتری با شرکت هاي دانش بنیان داشته 
ایم و نس��بت به سال گذشته تعداد 50 شرکت دراین راستا 

افزایش یافته است.
از دیگر تفاوت هاي این دوره با س��ال هاي گذش��ته این 
اس��ت که در سالهای قبل در روز اول نمایشگاه هیات علمي 
و تخصصي پیرامون بحث صنعتي س��ازي به گفت وگو می 
نشستند ولي امسال در 4 روزي که نمایشگاه برگزار مي شود، 
در نوبت هاي صبح و بعد از ظهر پذیراي گروه هاي مختلف 
هستیم و کارگاه هاي فعال نمایشگاه را برگزارخواهیم کرد. 
همچنین پس از پایان نمایش��گاه جهت پشتیباني ، تفاهم 
نام��ه اي با نظام کارداني امضا خواهیم کرد که طي آن افراد 
را آموزش خواهیم داد. دراین راستا اساتید مشخص شده اند 
و در دوره اي که آموزش برگزار می شود، به افراد گواهینامه 

اعطا خواهد شد.

رئیسهیاتمدیرهانجمنبتنایراناعلامكرد:

تشکیل كمیته مشترک برای كنترل 
كیفیت و نظارت بیشتر در ساخت و ساز

انجمن بتن ایران با همکاری سازمان نظام مهندسی تهران 
اقدام به تاسیس کمیته ای مشترک جهت کنترل کیفیت 
بتن و نظارت بیشتر در خصوص عملکرد مهندسین ناظر 

این سازمان کرده است.
رئیس هیات مدیره انجم��ن بتن ایران با اعلام این خبر 
گفت: سازمان نظام مهندسی تهران نظارت خود را افزایش 
داده و در ح��ال حاضر ش��دیدا به این مس��ئله توجه کرده 

است.
هرمز فامیلی افزود: تا پیش از این، امکان تعیین ناظر به 
صورت مس��تقیم توسط کارفرما وجود داشت ولی در حال 
حاضر ناظر پروژه های س��اختمانی از سوی سازمان نظام 
مهندس��ی معرفی می شود و به صورت مستقل عمل می 

کند.
وی خاطرنش��ان کرد: در همه این مراحل سازمان نظام 
مهندسی کشور باید نظارت داشته باشد و با روند رو به رشد 
و پیگیری این س��ازمان، در آینده ای نزدیك شاهد تعریف 

شناسنامه فنی برای ساختمان ها نیز خواهیم بود.
دکتر فامیلی که مدرک کارشناس��ی و کارشناسی ارشد 
خود را از دانشگاه بیرمنگام انگلستان و مدرک دکترای خود 
در زمینه دوام بتن را از دانشگاه پردو آمریکا اخذ کرده است، 
با بیان اینکه انجمن تلاش می کند تا در سطوح مختلف، 
دانش این رشته را ارتقا دهد اظهار داشت: انجمن بتن ایران 
در حال حاضر 3500 عضو حقیقی، 1000 عضو حقوقی و 
بیش از 4000 عضو دانشجو دارد که به صورت فعال در این 

حوزه فعالیت می کنند.
وی تصریح کرد: دانش فنی دانش��گاه های ما بسیار بالا 
اس��ت و این در حالی است که این دانش فنی به خوبی به 

کارگاه ها منتقل نمی شود.
وی ادام��ه داد: همانطور که در کش��ورهای دیگر حوزه 
صنعت جهت مرتفع ساختن مشکلات و پیشرفت در همه 
زمینه ها با دانشگاه ها قرارداد همکاری منعقد می کنند، در 

ایران نیز باید رابطه ای بین صنعت و دانشگاه برقرار شود.
فامیلی با اشاره به اینکه بیشترین ضربه ای که به صنعت 
بتن وارد شده مسئله دوام است گفت: در کشورهای اروپایی 
مقاومت 1200 بر سانتی متر مربع در کارگاه های ساختمانی 
به کار گرفته می شود و به استانداردهای عملکردی استناد 
م��ی کنند. این در حالی اس��ت که در داخل کش��ور هنوز 
استانداردهای تجویزی 70 سال پیش استفاده می شود و 

مقاومت بتن بر اس��اس مقاومت 28 روزه ای که در محیط 
آزمایشگاه اندازه گیری می شود، پذیرفته می گردد.

وی اظهار داش��ت: اگر بخواهیم بتنی تهیه شود که عمر 
مورد نظر در هر سازه را داشته باشد، باید در مناقصه هایی 
که برگزار می شود مشخصات فنی و آیین نامه ها تجدید 
نظر شود. انجمن بتن در این مسیر با نام گذاری 15 مهرماه 
به عنوان روز کنگره ملی بتن ایران و 16 مهرماه به عنوان 
روز بتن توانس��ته فرهنگ سازی کند و تاکنون با برگزاری 
10 دوره از مس��ابقات دانشجویی علاوه بر محیط دانشگاه، 
دانش��جویان را به صورت عملی با خواص بتن آش��نا کرده 

است.
رئیس هیات مدیره انجمن بتن ایران با اشاره به برگزاری 
11 دوره مراسم انتخاب پروژه های برتر در حوزه بتن گفت: 
ای��ن انجمن با انتخاب و معرفی پ��روژه های برتر در حوزه 
بتن و تش��ویق مجریان آن ها توانسته است در این زمینه 
فضای��ی رقابتی ایجاد کند و به ش��رکت های فعال در این 

عرصه انگیزه دهد.
وی در پایان از کم کاری ها و کمبود ها در این خصوص 
ابراز تاس��ف کرد و افزود: این انجمن اقدام به ساخت خانه 
جدید ب��رای انجمن بتن ایران ک��رده و این مکان فضایی 
خواهد بود که افراد علاقمند به بتن اطلاعات مربوط به بتن 
را دریافت و با هم تعامل و تبادل اطلاعات داش��ته باشند و 

این مکان، فضایی برای توسعه علم بتن کشور خواهد بود.

دكترامیرمازیارشاكریمدیرعاملشركتنمایشگاهینیاک
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تا زمانی كه پزشک و مغازه دار هم ساخت و ساز می كنند،  صنعتی شدن ممکن نیست
یکی از انجمن های فعال در بخش ساخت و 
ساز كشور، انجمن انبوه سازان استان تهران 
در كنار سایر انجمن های فعال در این زمینه 
اس�ت. ایرج رهبر كه ریاس�ت انجم�ن انبوه 
س�ازان تهران را به عهده دارد در گفت و گو 
با دنیای اقتصاد به كم و كیف اقدامات انجمن 
انبوه سازان استان تهران و چالش های پیش 
روی آن م�ی پردازد و ب�ه راه حل هایی برای 

صنعتی سازی ساختمان اشاره  می كند. 

  انجمن انبوه سازان در چه سالی تاسیس 
شد؟  هدف اساسی از تاسیس این انجمن چه 

بود؟
انجمن انبوه س��ازان در س��ال 1380 تاس��یس 
شد. سازمان های غیر دولتی معمولا با یك هیات 
موسس ش��روع به کار می کنند که کارهای اولیه 
تاسیس انجمن را انجام می دهد. بعد از آن مجمع 
تش��کیل می شود که در آن براساس اساسنامه ای 
که هیات موسسین مصوب کرده ، انتخابات هیات 
مدیره برگزار و هیات مدیره تعیین می شود. پس 
از آن هی��ات موس��س، کارها را به دس��ت هیات 
مدیره انجمن می سپارد. انجمن ها به این صورت 
ش��روع به کار می کنند. هی��ات مدیره یك هفته 
بعد از انتخاب شدن، رییس هیات مدیره ، اعضای 
هیات رییس��ه ، منش��ی و خزانه دار را تعیین می 
کنند. بازرس��ان هیات مدیره هم، همراه با س��ایر 
اعضا انتخاب می شوند. بنابراین ما در سال 1380 
انجمن صنفی انبوه س��ازان را تاسیس کردیم که 
مجوزش را از وزارت کار به عنوان یك واحد صنفی 

دریافت کرد. 
در اساس��نامه نوشته ش��ده است که انجمن چه 
اهداف��ی را پیگیری می کند. در وهله اول برقراری 
نظم وانضباط داخلی وعضو گیری اس��ت. اعضای 
انجمن باید ش��رایط خاصی داش��ته باشند و این 
ش��رایط خ��اص به آنه��ا اعلام می ش��ود که مثلا 
مهندس باش��ند، در این رش��ته کار کرده باش��ند 
و س��ابقه کار داشته باش��ند. انجام کارهای صنفی 
هم به عهده انجمن اس��ت. رسیدگی به مشکلات 

اعض��ای انجمن مثل مالیات ه��ا، تامین اجتماعی 
و بیم��ه، جزو وظایف انجمن انبوه س��ازی اس��ت. 
بع��د نوبت به رتبه بندی بی��ن اعضای انجمن می 
رس��د که یك کار قانونی اس��ت و همانطور که در 
قانون س��ال 1387 مصوب ش��ده به عهده وزارت 
مربوطه همان صنف اس��ت که در اینجا وزارت راه 
و شهرس��ازی فعلی اس��ت. وزارتخانه موظف است 
وقت��ی دبیرخانه انجمن اف��راد را رده بندی کرده 
و تش��خیص صلاحیت می دهند، ای��ن رتبه انبوه 
س��ازی را به تایید برس��اند و به آنه��ا رتبه بدهد. 
مثل نظام مهندسی که پروانه اشتغال دارند ما هم 
پروانه اشتغال صنف خودمان یعنی انبوه سازی را 

از وزارت راه و شهرسازی داریم.

  در س�ایت اینترنتی انجمن انبوه سازان، 
تع�داد اعض�ای حقوق�ی انجم�ن 739 عضو 
اعلام ش�ده اس�ت. آیاهمین تعداد ش�ركت 

عضو انجمن هستند؟
بله و تعدادی هم عضو حقیقی داریم. در مجموع 
نزدیك به هزار عض��و داریم. البته این تعداد فقط 
در تهران هس��تند. برای کل کش��ور هم برنامه ای 
داریم. هر اس��تانی، همی��ن انجمن صنفی را برای 

خودش دارد.

  انجمن چه اهداف جدی دیگری را جدا از 
آنچه اشاره كردید، دنبال می كند؟

 بعد از رسیدگی به امور داخلی صنف ، تشخیص 
صلاحیت ، رده بندی و تعیین صلاحت اعضا، می 
پردازیم به مس��ائل علمی که ارتباط ما با دانشگاه 
ه��ا باید برقرار ش��ود و می پردازیم ب��ه تغییر در 
انجام کار که همان س��اخت و سازها است. به این 
معنا ک��ه چه موارد ت��ازه ای را باید در کار صنف 
خودم��ان وارد و از چه کارهایی باید اجتناب کنیم 
تا هر کس��ی که تخصص ای��ن کار را ندارد و عضو 
صنف نیس��ت، پروانه به اسم او صادر نشود یا کار 
در دس��ت او ق��رار نگیرد. در ح��ال حاضر در کار 
س��اخت و س��از هنوز این موارد دیده می ش��ود و 
افراد متفرقه به خودشان اجازه می دهند ساخت و 

س��از انجام دهند. مثلا پزشك در صنف ما فعالیت 
می کند، بازاری ، س��وپر مارکتی و انواع و اقس��ام 

شغل ها را داریم. 
بنابراین، یکی از وظایف مهم صنف ما این است 
که بتوانیم این مرز را جدا کنیم و با مس��ئولان در 
تماس باش��یم تا هماهنگی لازم به وجود بیاید تا 
هرکس��ی وارد کار ساخت و س��از نشود و کیفیت 

کارمان در حد مهندسی و تخصصی باشد.

 آیا حضور افراد غیر متخصص مثل پزشك 
و مغازه دار در كار ساخت و ساز مسکن، باعث 
می ش�ود از صنعتی سازی ساخت و ساز دور 

شویم و آن هدف مهم اتفاق نیفتد؟
بله، آنها حتی نمی دانند کار ساخت و ساز یعنی 
چه؟ سنتی سازی هم نمی توانند انجام دهند. یك 
پزش��ك اصلا میلگرد را نمی شناس��د که مقاومت 
آن چقدر اس��ت و چند نوع میلگ��رد داریم و چه 

استفاده ای دارد.

 آیا كار آنها در آن حد وبه عنوان صاحب 
نقدینگی به نظر شما اشکال دارد؟

-سرمایه گذار را باید از کار تخصصی جدا کنیم. 
اگر قرار اس��ت فردی در این کار س��رمایه گذاری 
کند، عیبی ندارد. ما نمی گوییم س��رمایه خود را 
بب��ر و در جایی دیگرخرج ک��ن، ولی اجازه کار در 
دست متخصص یك صنف است. سرمایه گذار می 
آید در کنار متخصص ساخت و ساز ومی گوید من 
این قدر پول دارم و نظارت و حس��اب و کتاب می 
کنم ولی در کار تخصصی و فنی دخالت نمی کنم 

و آن را شما انجام بدهید.

  به عنوان انجمن انبوه سازان، تا چه اندازه 
در ارتقاء صنعتی س�ازی مسکن و استفاده از 

فناوری های جدید موفق بوده اید؟
تلاش ما از ابتدای تاس��یس این بوده اس��ت که 
کارهای خود را تخصصی کنیم، بدنبال تکنولوژی 
های نو باش��یم و ببینیم کشورهای دیگر چه می 
کنند و ما هم در آن زمینه کار کنیم. مخصوصا در 
مقطع زمانی که انبوه س��ازی و مسکن مهر اتفاق 
افت��اد، برای ما فرصت خوبی در تعداد زیاد و انبوه 
س��اخت وس��از ایجاد کرد. در ای��ن مقطع  با آجر 
روی آجر گذاشتن و سنتی سازی، نمی توانستیم 

این س��رعت عمل را داش��ته باشیم و در مدت سه 
س��ال، دو میلیون و خرده ای واحد مسکونی را به 
دس��ت بگیریم و روی آن اقدام کنیم. پس باید به 
سمت صنعتی س��ازی برویم و سرعت عمل را بالا 
ببریم، کیفیت س��اخت را ب��الا ببریم، پرت مصالح 
را کنت��رل کنیم و تعداد  نیروی انس��انی را پایین 
بیاوریم. در واقع باید خواب س��رمایه را کم کنیم. 
همه این مس��ائل در کنار صنعتی سازی ساخت و 

ساز است.

 چرا نیروی انسانی باید كاهش یاید؟
ببینید، کاری که مثلا س��ه سال با سنتی سازی 
تمام می ش��ود، با روش صنعتی س��ازی در مدت 
یك س��ال انجام می ش��ود. بر این اس��اس، خواب 
سرمایه کم می شود و به جای اینکه سرمایه شما 
در عرض س��ه س��ال برگردد، در عرض یك سال 
برمی گردد. وقتی صنعتی س��ازی می شود، مثل 
کارخانه ای که ماش��ین تولید می کند، استفاده از 

نیروی انسانی خیلی کم می شود.

 به اعتقاد شما س�اختمان هایی كه تحت 
نظ�ارت دقیق اعضای انجمن س�اخته ش�ده 
اس�ت در برابر آس�یب های احتمالی، مقاوم 

هستند؟
صد در صد، چون کار س��اخت و س��از، یك کار 
محاس��باتی اس��ت و طراحی و اجرا دارد. شخصی 
که کار محاسباتی و طراحی می کند همه موارد را 
در نظر می گیرد. من 40 س��ال پیش در دانشگاه 
درس م��ی خواندم. در آن زمان هم مس��ئله زلزله 
مطرح بود و گفته می ش��د که چگونه س��اختمان 
را در براب��ر زلزله مقاوم کنیم. مهندس��ان این کار 
را م��ی دانند. ما باید این موض��وع را طراحی می 
کردیم تا س��ازنده یا فردی ک��ه اجرا می کرد، بلد 
باش��د و بداند و اجرا کند. از این نظر ما مش��کلی 
نداری��م، چون مقاوم بودن س��اختمان ها، یك امر 

طبیعی است.

 برخی انتقاد می كنند كه س�اخت و ساز 

مس�کن مهر به صورت كامل صنعتی نیست. 
ب�ا توجه به اینکه می گویید انبوه س�ازان دو 
میلیون واحد را ساخته اند، در این زمینه چه 

دفاعی دارید؟
من نمی گویم صد در صد صنعتی س��اخته ایم. 
حتی 30 یا 40 درصد هم نتوانسته ایم همه جای 
س��اختمان را صنعتی کنیم. سازه اصلی را در حد 
30 یا 40 درصد صنعتی کرده ایم. یعنی اسکلتی 
که باید مقاوم باشد را در مقابل نیروهای معمولی 
و نیروه��ای افقی ک��ه زلزله یا ح��وادث غیر قابل 
پیش بینی است، مقاوم کرده اند. اما اگر قرار است 
داخل ساختمان یك تیغه گذاشته شود، این تیغه 
باید با دس��ت گذاشته ش��ود. اگر بخواهند کاشی 
کاری کنن��د، باید با دس��ت کاش��ی کاری انجام 
دهند. بنابراین، صد در صد نمی ش��ود گفت همه 
جای ساختمان را صنعتی کنیم. می شود این کار 
را انج��ام داد ولی ما هنوز ب��ه آن مرحله صنعتی 

نرسیده ایم. 

 برای س�اختمان های فعل�ی كه گفته می 
ش�ود حداقل 70 درصد آنها در ش�هری مثل 
تهران آس�یب پذیرند، آیا مقاوم س�ازی می 
تواند كارس�از باشد یا با اس�تفاده از امکانات 

تکنولوژیك می توان كاری كرد؟
-بله، از قبل هم مصوبه ای در مجلس داش��تیم 
که ساختمان های مهم مثل مدارس ، بیمارستان 
ها ، مراکز خرید و فروش��گاه ها و س��ینماها باید 
س��راغ این کار بروند و مقاوم سازی کنند. مجلس 
بودجه ای گذاش��ته بود برای مقاوم سازی. کسانی 
که درمقاوم س��ازی تخصص دارند اول بررسی می 
کنند و طرح می دهند که چه کار کنیم ساختمان 
ها مقاوم شوند، یا پل ها همین طور. پل هایی که 
در جنوب کش��ور ما ساخته ش��ده اند به علت آب 
و هوای��ی که آنجا دارد، بتون ها دارد می پوکد. به 
این پل ها باید رس��یدگی شود که مقاوم شوند. بر 
این مبنا، راه مقاوم س��ازی هم وجود دارد که باید 
همتی باشد و بودجه ای و مدیریتی که دنبال این 

موضوع بروند.
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فروش زمین یا مشاركت در ساخت یکی از بی نظیرترین و 
منحصر به فردترین پروژه های استان فارس  - شیراز

از متقاضيان واجد شرايط دعوت مي شود جهت كسب اطلاعات بيشتر 
و يا هماهنگي جهت بازديد پروژه با شماره 

09397020099
تماس حاصل نمايند

5413 مترمربع زمين
در مرغوبترين نقطه شهر

معالی آباد - ميدان احسان

داراي 43170 متر پروانه ساخت
در 20 طبقه با 5 سال اعتبار شامل:

 5240 متر مربع مجوز تجاري
در 150 باب

 15300 متر مربع مجوز مسكوني
 1276 متر مربع مجوز شهر بازي
 9950 متر مربع مجوز پاركينگ

در 430 واحد
 11404 متر مربع مشاعات

تدوین و تصویب طرح جامع صنعتی سازی از واجبات است
رییسهیاتمدیرهانجمنتولیدكنندگانوفناورانصنعتيساختمان:

در حال�ی ك�ه صنعت س�اختمان 
صنعت�ی پیش�رفته و توس�عه یافته 
در دنی�ا اس�ت و صنعتی س�ازی در 
بسیاری از كش�ورهای توسعه یافته 
و در حال توس�عه كاملا در ساخت و 
ساز اجرا می ش�ود، متاسفانه ایران 
از این قافله س�خت عقب مانده و در 
س�الهای پس از انقلاب اس�لامی نیز 
اراده ای برای پیشبرد صنعتی سازی 
وجود نداشته است. با روی كارآمدن 
دول�ت تدبی�ر و امی�د، چش�م امید 
فعالان صنعت س�اختمان به تهیه و 
تصویب طرح جامع صنعتی سازی و 
س�پس اجرا و نظارت جدی براجرای 

آن اس�ت تا بیش از این از جاده صنعتی سازی 
دور نمانیم و س�رانجام دس�ت ازس�ر س�نتی 
س�ازی برداری�م. مهندس خ�رم رییس هیات 
مدیره انجمن تولیدكنندگان و فناوران صنعتی 
ساختمان از جمله كسانی است كه دل پردردی 
در این مورد دارد و دغدغه صنعتی سازی او را 

رها نمی كند.
  مش�کلات صنع�ت س�اختمان در كش�ور 

چیست؟
 صنعت س��اختمان پرس��ابقه ترین صنعت در دنیا 
اس��ت و با پیشرفت و توس��عه علوم و تکنولوژی این 
صنعت هم رو به جلو حرکت کرده اس��ت. متاسفانه 
باید بگویم که در س��ال های بع��د از انقلاب از قافله 
صنعتی سازی در صنعت س��اختمان به شدت عقب 
مانده ای��م و همچنان درصد قابل توجهی از س��اخت 
و س��ازها در کشور به شیوه س��نتی انجام می شود. 
در حال حاضر س��هم صنعتی سازی در ساختمان در 

ایران حدود 18 یا 28 درصد است.
از سوی دیگر، صنعتی س��ازی در سال های بعد از 
پیروزی انقلاب اس��لامی در کشور مبنا قرارگرفت و 
هر وزیری که وزارت مس��کن و شهرسازی را برعهده 
گرفت، صنعتی س��ازی را محور برنامه های خود قرار 
داد. ول��ی هنوز از روش س��نتی در س��اخت و س��از 
اس��تفاده می ش��ود. حتی در مواردی آیین نامه های 

ساختمانی نیز در ساخت و ساز رعایت نمی شود.
عدم رعایت ضوابط، معیارها و استانداردها موجب 

می ش��ود ب��ا زلزله 6 یا 7 ریش��تری ش��اهد تخریب 
تعدادی زیادی از واحدهای مسکونی باشیم. در این 
شرایط س��اخت مسکن اس��تاندارد به مثابه به گرد 

خود طناب انداختن و از عقل سلیم به دور است.
 به نظر ش�ما برای پیشرفت صنعتی سازی 

چه باید بکینم؟
در زمینه توسعه صنعتی سازی نیازمند طرح جامعه 
صنعتی سازی در کشور هستیم. متولی طرح جامعه 
صنعتی س��ازی باید وزارت راه و شهرس��ازی باشد و 
یك مشاور واجد صلاحیت به عنوان عامل چهارم در 
قالب نمایندگی دولت وظیفه یك مش��اور ذی صلاح 
را جه��ت شناس��ایی روش های رایج صنعتی س��ازی 
روز دنی��ا به کار گیرد و بررس��ی کند که از بین این 
روش ها کدام روش قابل بومی س��ازی و پیاده کردن 
در کشور است. برای مثال روش قالب تونلي که جزو 
روش های صنعتی سازی است در کشور ما جا افتاده 

و در حال بومی سازی است.
نتیجه این بررسی ها و مطالعات باید به تایید وزارت 
مس��کن و شهرسازی برس��د و تامین اعتبار لازم را 
انجام دهد. در دولت یازدهم همین پیش��نهاد مطرح 
ش��د که انجمن تولیدکنندگان و فن��اوران صنعتی 
س��اختمان ب��ه عنوان عام��ل چه��ارم در نظام فنی 
اجرایی کش��ور و به عنوان جانشین دولت یا کارفرما 
با مش��اور دارای رتبه بندی بین المللی قرارداد منعقد 
کند. در کنار مش��اور باید تعدادی مشاور ایرانی هم 
قرار  گیرند که بعد از تهیه طرح جامع صنعتی سازی، 

بازنگری های س��الانه را بتوانیم در داخل 
کش��ور انجام دهیم. کار دیگری که می 
توانی��م بکنیم این اس��ت که روش��های 
نظارت در س��اخت و ساز کشور را تغییر 
دهیم. در کش��ور ما نظارت بر ساختمان 
همیشه سرس��ری گرفته شده و نیازمند 
این اس��ت که توس��ط آزمایش��گاه های 
مکانیك خاک و فن��ی بخش خصوصی، 
کار نظ��ارت و کنترل ب��ا آیین نامه های 

ساختمانی صورت گیرد.
  موانع صنعتی سازی در كشور را 

چه می دانید؟
ب��ا گذش��ته 35 س��ال از پی��روزی 
انقلاب اس��لامی هنوز اراده ای از طرف 
دولت در جهت توس��عه صنعتی س��ازی دیده نمی 
ش��ود. معتقدیم متولی صنعتی س��ازی در کش��ور، 
دولت اس��ت که باید از نظ��رات بخش خصوصی و 
انجمن های مربوطه در این زمینه بهره مند شود. در 
زمین��ه ارتباط دولت با بخش خصوصی هم نیازمند 
تجدیدنظر هس��تیم و برای اینک��ه تصمیم گیری ها 
درست باش��د لازم است، تصمیم س��ازی ها توسط 

تش��کل ها و انجمن های تخصصی صورت گیرد. 
اگ��ر دول��ت اعتقاد ب��ه ظرفیت س��ازی در بخش 
خصوصی نس��بت به صنعتی س��ازی داشته باشند و 
از هم��ه مهم تر حمای��ت لازم از جانب دولت صورت 
گیرد، ش��اهد اتفاقات بهتری در این زمینه خواهیم 

بود.
  انتظار ش�ما از مس�ئولان دولتی در زمینه 

برطرف كردن موانع صنعتی سازی چیست؟
اولین گام در این زمینه تهیه و تصویب طرح جامع 
صنعتی سازی و دومین گام حمایت از بخش خصوصی 

در ظرفیت سازی است.
باید تس��هیلات کامل براي ایجاد ظرفیتهاي لازم 
در اختی��ار بخش خصوصي قرار گیرد. به عنوان یك 
پیش��نهاد، دولت مي تواند زمین را بصورت اجاره به 
ش��رط تملیك در اختیار کساني که صنعتي سازي را 
مبنای فعالیت خود رعایت مي کنند، قرار دهد و 95 
درصد، هزینه احداث کارخانه را در قالب تس��هیلات 
به پروژه هاي تعریف ش��ده در اختیار سازندگان قرار 

داده شود. 

صنعتی سازی با مدیریت سنتی پیش نمی رود
مهندس حسین احمدي مدیرعامل شرکت توسعه 
شهرسازی ایرانیان و از فعالان با سابقه حوزه ساخت 
و س��از است. وي معتقد است که نمی توانیم صنعتی 
س��ازی و فن��ا وری های جدید را با مدیریت س��نتي 
پیش ببریم و لازم است از روش های نوین مدیریتی 
در استفاده از فناوری های جدید بهره مند شویم. در 
خصوص وضعیت صنعتی سازی در کشور، مشکلات 
و موان��ع پیش روی آن و راهکاره��ای برون رفت از 
موان��ع، ب��ا وي به گفت و گو نشس��تیم که در ادامه 

مي خوانید.
 چه ضرورتی برای صنعتی س�ازی در بخش 
س�اختمان در كش�ور وج�ود دارد؟  آی�ا ای�ن 

موضوع رعایت می شود؟ 
همانط��ور که می دانی��د در دنیای م��درن امروز 
تمامی امور با استفاده از ابزار صنعتی که فاکتورهای 
سرعت و کیفیت را همزمان مطالبه می کند، صورت 
می گیرد. در این جریان حرکت بشر برای استفاده از 
ابزارهای صنعتی و برای رس��یدن به سرعت، کیفیت 
و دق��ت در ارائه محصولات به جامع��ه، ما نیز نباید 
در اس��تفاده از تکنولوژی های جدید، چه در عرصه 
نرم افزاری و چه در عرصه سخت افزاری و عملیاتی و 

اجرایی عقب بمانیم.
ما در عرصه س��اخت و احداث در ایران از س��الها 
قبل از روش س��نتی اس��تفاده می کنیم ولی امروزه 
نمی توانیم با همان روش های س��نتی به س��اخت و 
ساز ادامه دهیم. چون با این روند در مباحث کیفیت 
و پاس��خگویی به تقاضای بازار مسکن عقب خواهیم 
مان��د. بنابراین برای صنعتی س��ازی در کش��ور باید 
س��رمایه گذاری های قاب��ل ملاحظه ای انجام ش��ود. 
بخش دولت��ی وظیفه حمایت و س��رمایه گذاری در 
این بخش، و بخش خصوصی نیز وظیفه به کارگیری 
تکنولوژی و فن آوری های جدید را در این حوزه باید 

عهده دار باشند.
 به نظر ش�ما آیا صنعتی س�ازی در كش�ور 

رعایت می شود؟
صنعتی سازی در ایران سابقه طولانی ندارد و هم 
اکنون در آغ��از این راه هس��تیم. از طرفی، اهدافی 
که در انبوه س��ازی دنبال می ش��ود شامل: طراحی و 
کیفیت مناس��ب،  ارزان س��ازی، زمان کوتاه اجرا ، 
صنعتی سازی و انتقال تکنولوژی به صورت همزمان 
اس��ت. در فاکتور ارزان س��ازی بحث سبك سازی را 
نیز داریم. سبك سازی با توجه به اینکه کشور ما در 
منطقه زلزله خیز قرار دارد ، برای مقاوم س��ازی در 

برابر زلزله حائز اهمیت است.
 موانع بنیادی صنعتی ش�دن ساختمان در 

ایران چیست؟
مه��م ترین مانع ما در این بخش، معضل مدیریتی 
است. بخش قابل توجهی از اقتصاد کشور به ویژه در 

خصوص تامین س��رمایه در دست دولت بوده است، 
مانند مس��کن مهر. در بررس��ی موانع اصلي و ایجاد 
ظرفیت س��ازی برای حرکت به سمت صنعتی سازی 
باید در جنبه هاي مدیریتي تجدیدنظر کنیم. انتظار 
می رود ب��ا حمایت دولت به ص��ورت نرم افزاری و با 
ایجاد کارگروه های فکری در وزارت راه و شهرسازی 
مطالعات لازم انجام ش��ده اس��ت و ب��ا کمك بخش 

خصوصی بسترهای لازم فراهم شود. 
مدیری��ت کلان م��ا هنوز توجه لازم را در س��طح 

کلان در امر صنعتی سازی نشان نداده است.
ب��ه هر حال دولت باید ای��ن موضوع را بپذیرد که 
ایجاد ظرفیت های جدید در کش��ور به ویژه در بحث 
صنعتی س��ازی، ممکن اس��ت ه��در رفت هایی نیز 

داشته باشد که تا حدي منطقي است.
دولت ه��م باید در این بخ��ش منطقی عمل کند 
و حمایت ه��ای لازم را از بخ��ش خصوصی به عمل 

آورد.
انتقادی که به س��اختارهای موج��ود در مدیریت 
دولتی وارد اس��ت این اس��ت که در عرصه مدیریتی 
دولت، در سالیان اخیر نظام فنی و اجرایی جایگاهی 
ندارد و دیگر اینکه در حوزه مدیریت شهرهای جدید 
مدیران خب��ره و متخصص در امور فنی و اجرایی را 
ب��کار نگرفته ایم. یکی از تدبیرهایی که دولت جدید 
می توان��د انجام دهد در همین عرصه اس��ت که باید 
در ای��ن زمینه جوان گرایی و شایس��ته س��الاري و 
اس��تفاده از فارغ التحصی��لان و نخبگان دانش��گاهی 
و متخصصی��ن در مدیریت به وی��ژه در عرصه فنی 
و اجرایی در راس امور س��اختمانی ق��رار گیرند. در 
واقع باید از روش های نوین مدیریتی در اس��تفاده از 
فنا وری های جدید اس��تفاده کنیم یعنی نمی توانیم 
صنعتی س��ازی و فناوری های جدی��د را با مدیریت 

سنتي پیش ببریم.
 چالش ه�ای عم�ده و مش�کلات اساس�ی 

صنعت ساختمان را چه می دانید؟
یکی از مش��کلات، پیاده س��ازی دان��ش و تجربه 

مدیریت پروژه است.
مش��کل بع��دی بحث نقدینگ��ی، تامی��ن مالی و 
تورم اس��ت. در سال های گذش��ته در اقتصاد کشور 
ب��ا نوس��اناتی در قیمت ها و تورم مواج��ه بودیم و با 
بی ثباتی در نرخ ها و قیمت ها مواجه شدیم که تبعات 
آن در قراردادها و روابط اقتصادی خود را نشان داد. 
تنظیم قرارداد در ش��رایط با ثب��ات اقتصادی از نظر 
س��اختار حقوق��ی و از نظر پیش بیني ه��اي تامین 
قرارداد، با چارچوب شرایط بی ثبات اقتصادی کاملا 

متفاوت است.
یعن��ي وقتي ق��رارداد بر مبناي وضعی��ت با ثبات 
اقتص��ادی منعقد می ش��ود ولی ناگهان با ش��رایط 
بی ثباتی مواجه می ش��ویم، هم دست و پاي کارفرما 
و هم دس��ت و پای پیمانکار و طرف قرارداد بس��ته 
می شود؛ به ویژه در قراردادهای EPC در پروژه های 
ملی و وسیع تر که از طراحی تا ساخت و تامین مصالح 
در قال��ب یك ق��رارداد به عهده طرف س��ازنده قرار 
می گیرد و نوسانات اقتصادی می تواند طرف سازنده 
را در تهیه مصالح با مش��کل مواجه سازد. معمولا در 
قرارداده��ای EPC قیمت به ص��ورت مقطوع اعلام 
می شود که متاس��فانه در شرایط بی ثباتی اقتصادی 
راهکاری برای تعدیل آن پیش بینی نش��ده است. از 
نیم��ه دوم س��ال 91 در قراردادها دچار بازی برد – 
باخت ش��دیم یعنی کارفرماها  برنده و طرف سازنده 

و پیمانکار طرف بازنده قراردادها شدند.
بح��ث کارفرم��ا و پیمان��کار قرارداده��ا نیز دچار 
مش��کلات حقوقی اس��ت. قرارداد باید ب��ه گونه ای 
تنظیم ش��ود که اگرب��ا موارد پیش بینی نش��ده ای 

مواجه شدیم، انعطاف پذیر باشد.
 روند توس�عه صنعت ساختمان در كشور را 

در حال حاضر چگونه می بینید؟
در ای��ن زمینه روند کندی داریم و عرضه  از تقاضا 
در کش��ور عقب تر اس��ت. همچنین به شدت نیاز به 
تولید مس��کن ارزان و با کیفیت در کش��ور داریم تا 
بتوانیم س��رعت عرض��ه را به تقاض��ا نزدیك کنیم. 
در روند توس��عه صنعت س��اخت  و س��از در کشور، 
بخش خصوصی به صورت خ��رد در این بخش فعال 
اس��ت و عمدتا می تواند پاسخگوی نیازهای معمولی 
باشد که با هدف سودآوری وارد این بخش می شود. 
ول��ی در بخش کلان پاس��خگویی به نی��از تقاضای 
مسکن در دست دولت است. انتظار می رود دولت در 
این بخش تصدی گری نکن��د و با حمایت های خود 
اجازه دهد بخش خصوصی فعال تر و سرزنده تر ظاهر 
شود. ضمن اینکه دولت با نظارت خود جلوی زیادی 
خواهی ه��ای بخ��ش خصوصی را می گی��رد تا روند 

سرعت عرضه به تقاضای مسکن نزدیك شود.

عضوهیاترییسهانجمنصنفیانبوهسازاناستانتهران

دولت از تصدی گری در بخش مسکن پرهیز كند
مهن�دس حس�ن محتش�م از 
فعالان با س�ابقه حوزه عمران و 
انبوه س�ازی اس�ت. وی درحال 
حاضر عضو هیات رییسه انجمن 
صنفی انبوه سازان استان تهران 
و عض�و هی�ات مدی�ره كان�ون 
سراس�ری انب�وه س�ازان ایران 
اس�ت. وی معتقد اس�ت، دولت 
بای�د در ح�وزه تامین مس�کن، 
بس�ته ای متنوع از هم�ه انواع 
مس�کن را در دس�تور كار خود 
ق�رار دهد تا بتواند پاس�خگوی 
نی�از مس�کن اقش�ار مختل�ف 
جامعه باشد. در یك روز پاییزی 

با وی به گفت و گو نشس�تیم كه در ادامه می 
خوانید. 

 آقای محتش�م، در حال حاضر مش�کلات 
فعل�ی صنع�ت س�اختمان و انب�وه س�ازی 

چیست؟
مش��کلات انبوه س��ازی را در دو بخش می توان 
مورد برس��ی قرار داد؛ بخش اول مشکل نقدینگی 
اس��ت. در حال حاضر بدلیل اینکه انبوه س��ازان با 
مش��کل تامی��ن نقدینگی مواجه هس��تند، چرخه 
تولید مسکن در کشور با کندی مواجه شده است. 
از ط��رف دیگر متقاضیان مس��کن نیز با مش��کل 
نقدینگ��ی مواجه هس��تند که ای��ن موضوع باعث 
کاهش قدرت خرید آنها شده و درنتیجه واحدهای 
مسکونی در بازار معامله نمی شود که به این پدیده 

انباشت متقاضیان مسکن می گویند.
بخش دوم مشکلاتی که انبوه سازان با آن مواجه 
هس��تند این است که انبوه سازی با صنعتی سازی 
و فنا وری های ساختمانی توام نیست. ما در ایران 
تجربه انبوه س��ازی ت��وام با صنعتی س��ازی را در 
طرح مسکن مهر آغاز کردیم که حرکتی به سمت 
صنعتی س��ازی بود. با توقف طرح مسکن مهر، در 
حال حاضر این نگران��ی وجود دارد که این تجربه 

اندک نیز به فراموشی سپرده شود.

 چ�ه راهکارهایی برای ب�رون رفت از این 
مشکلات پیشنهاد می دهید؟

راهکار مشکل نقدینگی، ارائه تسهیلات از طریق 
بانکها و از محل س��پردهای مردمی به انبوه سازها 
برای ساخت وساز است که در پایان دوره مشارکت، 
با دوره بازپرداخت مناس��ب قابل ارائه به خریداران 
باشد. لازم است مبلغ تسهیلات اعطایی و همچنین 
مدت دوره بازپرداخت، متناسب با قیمت مسکن و 
در مناطق جغرافیایی مختلف، متفاوت باش��د. این 
کار ب��ه راه اندازی پروژه ه��ای نیمه تمام و جدید 
کمك می کند و از انباش��ت متقاضیان مسکن نیز 

پیشگیری می شود.
برای تقویت صنعتی س��ازی در انبوه س��ازی نیز 
دو راهکار قابل ارائه است و از دولت انتظار می رود 
نقش حمایتی خود را در این زمینه ایفا کند. اولین 
راهکار این است که دولت باید بستر مناسب برای 
تامین ماشین آلات وابزارهای لازم صنعتی سازی را 
فراهم کند. این کار به تولید انبوه مسکن در حداقل 
زمان و با کیفیت مناس��ب منجر ش��ده و در آینده 
ما را قادر به صادرات انبوه س��ازی به کش��ورهای 
همجوار خواهد س��اخت. راهکار بعدی این اس��ت 
که دولت باید به منظور تقویت صنعتی س��ازی در 
انبوه سازی و افزایش تجربیات سازندگان، مجموعه 

س��ازی و شهرک سازی را بر مبنای 
ط��رح جام��ع ش��هرها و در اطراف 

شهرهای بزرگ کشور رونق دهد.
 به نظر ش�ما سیاس�ت های 
فعلی حوزه مس�کن و عمران  تا 
چه میزان ب�ا وضعیت ونیازهای 
دست اندر كاران حوزه ساختمان 

منطبق است؟
هنوز سیاس��ت ه��ای کلان حوزه 
مس��کن و عم��ران در دولت جدید 
اعلام نشده است ولی از صحبتهای 
مسئولان چنین بر می آید که دولت 
م��ی خواهد با توقف طرح مس��کن 
مهر، طرح مسکن اجتماعی را برای 
تامین مس��کن اقش��ار کم در آمد فعال کند. البته 
طرح مس��کن اجتماعی، طرح جدیدی نیست. این 
طرح دهه 1370 در کش��ور اجرا شده است که در 
آن زمان به دلیل عدم بس��تر سازی لازم نتوانست 
موفقیت آمیز اجرا شود. اعتقاد داریم دولت باید در 
حوزه مسکن، بسته ای متنوع از همه انواع مسکن 
را در دستور کار خود قرار دهد تا بتواند پاسخگوی 

نیاز مسکن اقشار مختلف جامعه باشد.
 ب�ا توجه به روی كار آمدن دولت یازدهم، 
آین�ده صنعت س�اخت و س�از را چگونه می 

بینید؟
ب��ه اعتقاد م��ن، در دولت تدبی��ر وامید صنعت 
س��اخت و س��از وضعی��ت بهتری خواهد داش��ت. 
امیدواری��م دولت جدید تجربیات دولتهای قبلی را 
در بخش مسکن در نظر بگیرد تا شاهد اتفاق های 
بهتری در این بخش باش��یم. طرح مسکن مهر که 
در دولته��ای نهم و دهم اجرا ش��د، به رغم اینکه 
دارای نقاط مثبتی بود نتوانس��ت ب��ه اهداف اولیه 
خود دس��ت پیدا کند. مهمترین دلیل آن هم این 

بود که دولت مستقیما وارد تصدی گری شد.
انتظار ما از دولت جدید این اس��ت که از تصدی 
گری در بخش مس��کن پرهیز کرده و صرفا نقش 

هدایت کننده و نظارتی خود را ایفا کند. 
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نانو بتن  فوق سبک سازه ای،  بتنی سبک تر و مقاوم تر
ش�ركت مهندس�ی ط�رح وندی�داد، یك 
شركت دانش بنیان است كه با اتکا به نوآوری 
و نیروهای انسانی نخبه خود توانسته است 
برای اولین بار در كش�ور فناوری تولید نانو 
بتن فوق سبك س�ازه ای را ابداع و به ثبت 
برساند. این ش�ركت در حال حاضر سازنده 
انحصاری بتن های سبك سازه ای در كشور 

است. 
مهن�دس حامد صابر، كارش�ناس ارش�د 
عمران از دانش�گاه تهران و مدیرعامل این 
ش�ركت و مهن�دس بهمن حاجی س�امی، 
كارشناس ارشد عمران از دانشگاه صنعتی 
ش�ریف و ریی�س هی�ات مدی�ره وندیداد 
هس�تند. آنها از جوانان نخب�ه و كارآفرین 
كش�وراند و معتقدند مس�ئولان باید ساز و 
كاری ب�رای شناس�ایی و تعام�ل با نخبگان 
و ای�ده های نوآوران�ه طراحی كنن�د، زیرا 
صاحبان ایده های نو در آینده  از كارآفرینان 

و تولیدكنندگان كشورخواهند بود.
اه�داف  ب�ا  بیش�تر  آش�نایی  ب�رای 
ودستاوردهای شركت دانش بنیان وندیداد 

با مسئولان آن به گفت و گو نشستیم. 

 ایده اصلی و محوری تاس�یس ش�ركت 
وندیداد چگونه شکل گرفت؟

ایده اصلی و محوری تاس��یس شرکت وندیداد 
از سال 81 و زمانی شکل گرفت که در مسابقات 
جهانی بتن در آریزونای آمریکا ش��رکت کردیم. 
در آنجا این ایده به ذهن ما رسید که بتنی تولید 
کنیم که علاوه بر دارا بودن وزن مخصوص پایین، 
از مقاومت بالایی برخوردار باشد. این ایده منجر 
به انجام یکس��ری تحقیقات در این زمینه ش��د 
که از س��ال 81 تا 85 در دانش��گاه های تهران، 
صنعتی ش��ریف و فردوسی مشهد انجام شد. در 
نهای��ت این تحقیقات منجر ب��ه اختراع نانو بتن 
سبك سازه ای با مقاومت بالا شد که در سال 85 
آن را به ثبت رس��اندیم. از آن پس سعی کردیم 
این اختراع را به تولید صنعتی برسانیم و در این 
راستا شرکتی دانش بنیان به نام مهندسی طرح 

وندیداد تاسیس کردیم.
 پس از تاس�یس شركت با چه مشکلاتی 
مواجه ش�دید؟ چه اقداماتی برای رفع آنها 

انجام دادید؟
اولین مشکل این بود که نقدینگی و منابع مالی 
لازم برای تولید صنعتی نانو بتن سبك سازه ای 
نداش��تیم. در آن زمان شرکت وندیداد به عنوان 
یك ش��رکت دانش محور در پارک علم و فناوری 
دانشگاه تهران پذیرفته شده بود و ما برای جذب 
منابع مالی لازم از طری��ق وزارت علوم، در قالب 
طرح بنگاه های زود بازده اقتصادی اقدام کردیم 
که متاسفانه بدلیل عدم اعتماد به ایده های جدید 
و عدم وجود ی��ك روال منطقی برای حمایت از 
نخبگان موفق به دریافت وام نش��دیم. بعد از آن 
تصمیم گرفتیم س��رمایه اولی��ه را با جمع کردن 
س��رمایه های دوستان وآشنایان تامین کنیم. به 

همین دلیل در سال 88 با تاسیس شرکت تعاونی 
بهدیس سامان امین)بسا( با هسته مرکزی 20 نفر 
از سهامداران که همگی تحصیلکردهای دانشگاه 
های معتبر کشور بودند، سرمایه اولیه را تامین و 
تولید نانو بتن س��بك سازه ای در مقیاس کم را 
شروع کردیم. در آن زمان نامه ای از طرف بنیاد 
ملی نخبگان و معاونت فناوری ریاست جمهوری 
جهت حمایت فرستاده شد که بعد از تایید طرح، 
بانك از ارائه تس��هیلات به ما خودداری کرد که 
دلیل آن این بار نیز ملغی ش��دن توافقنامه س��ه 
جانبه معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، 
بنی��اد ملی نخبگان و بانك ب��ود. بعد از ناامیدی 
کامل از حمایت دول��ت، برای تامین مالی با 12 
بانك بصورت مستقیم وارد مذاکره شدیم و طرح 
تجاری خ��ود را به آنها ارائه کردی��م. از بین این 
بانکها تنها بانکی که طرح ما را تصویب و با بخشی 
از وام ما موافقت کرد، بانك صنعت و معدن بود. 
در اینجا از آقای مهندس طلایی، رییس ش��عبه 
قائم کرج بانك صنعت و معدن و همچنین آقایان 
مهندس مجاوری، به��ادری باقرزاده و محمودی 
به خاطر مس��اعدت های لازم در پذیرفتن طرح 

تشکر و سپاسگذاری می کنیم. 
 انتظ�ارات ش�ما از مس�ئولان و دس�ت 

اندركاران دولتی چیست؟
مسئولان ابتدا باید ساز و کاری برای شناسایی 
و تعامل با نخب��گان و ایده های نوآورانه طراحی 
کنند، زیرا کسانی که ایده های نو دارند در آینده  
از تولیدکنندگان این کش��ور خواهند بود. پس از 
شناس��ایی این افراد، دولت بای��د نقش حمایتی 
خود را جه��ت آموزش قوانین، جذب س��رمایه، 
تامین منابع مالی و مدیریت منابع انسانی بعمل 
آورد. س��از و کار بعدی که مس��ئولان باید انجام 
دهند، نقش تسهیل گری و حمایت در دو بخش 
منابع و زمان اس��ت که ش��امل تامین نقدینگی، 
نیروی انسانی لازم و از همه مهم تر صرفه جویی 
در عامل زمان اس��ت. متاسفانه کسانی که دارای 
ایده های جدید هس��تند برای گرفتن مجوزهای 
لازم وعملی ک��ردن ایده خود به ناچار باید زمان 

زیادی را صرف کنند.

در نهایت دولت باید مقاومت در برابر اس��تفاده 
ازمحص��ولات وفن��اوری ه��ای نوین را ب��ا دادن 
مجوز های لازم تس��ریع کند. اگر این س��ه ساز 
و کار توسط مس��ئولان تعریف شود و به مرحله 
اجرا درآید، امکان توس��عه فناوری های جدید و 
کارآفرینی در ایران فراهم خواهد شد و کشوری 

رو به پیشرفت خواهیم داشت.
 ویژگ�ی های نانو بتن س�بك س�ازه ای 

چیست؟
ای��ن بتن دارای مجوز مرک��ز تحقیقات وزارت 
مسکن و شهرس��ازی است. نانو بتن سبك سازه 

ای که توس��ط ش��رکت وندیداد تولید می شود، 
همچنین دارای محدوده وزن مخصوص 1/25 تا 
1/6 تن بر مت��ر مکعب و محدوده مقاومت 200 
تا 450  کیلوگرم بر سانتیمتر مربع است. این در 
حالی است که بتن معمولی دارای وزن مخصوص 
2/4 تن بر مت��ر مکعب و محدوده مقاومت 210 
تا 300  کیلوگرم بر س��انتیمتر مربع اس��ت. نانو 
بتن سبك سازه ای وزن مخصوصی کمتر از بتن 
معمولی و در عین حال مقاومت برابر و حتی بالا 

تری دارد.
 اس�تفاده از نانو بتن سبك سازه ای چه 

تاثیری در سبك سازی ساختمان دارد؟
اگر س��قف یك س��اختمان را با نانو بتن سبك 
اجرا کنیم، در مقایس��ه با بتن معمولی، سقف در 
هر مترمربع حدود 120 کیلوگرم سبك تر خواهد 
ش��د که در یك سازه هزار مترمربعی، استفاده از 
این نوع حدود 120 تن وزن س��ازه را س��بك تر 
خواهد کرد. طبق یك قانون کلی هرچه وزن یك 
سازه بیشتر باشد آن س��ازه دربرابر زلزله آسیب 
پذیرتر خواهد بود. در نتیجه اس��تفاده از نانو بتن 
باعث س��بك س��ازی بنا و مقاومت بیشتر آن در 
برابر زلزله خواهد ش��د. علاوه بر این، استفاده از 
نانو بتن سبك در ساختمان از نظر اقتصادی نیز 
مقرون به صرفه اس��ت زیرا  ب��ه علت کاهش بار 
مرده بواسطه استفاده از این نوع بتن،  در مصالح 
مصرفی ساختمان مانند سیمان و فولاد نیز صرفه 

جویی می شود.
 محص�ولات تولی�دی ش�ركت وندیداد 

چیست و وضعیت تولید چگونه است؟
در بخ��ش تولید، دو فاز تولیدی را مد نظر داریم؛ 
فاز اول تولید نانو بتن سبك سازه ای بصورت تر یا 
آماده است و فاز دوم تولید نانو بتن بصورت خشك 
یا بسته بندی ش��ده. در فاز تولید بتن تر، نیمی از 
تجهیزات تولید راه اندازی ش��ده است و ظرف ماه 

های آینده به تولید انبوه خواهد رسید. 
 آیا نانو بتن سبك سازه ای را تاكنون به 

بازار عرضه كرده اید؟
ما در مجموعه خود دارای سه شرکت هستیم 
که کارهای طراحی، تولید و انبوه سازی را انجام 
می دهیم. ش��رکت تثبیت سامان تحکیم)تست( 
ب��ه عنوان ش��رکت مش��اور عه��ده دار کارهای 
طراحی، آزمایشگاهی و ژئوتکنیك است. شرکت 
وندیداد تولید کننده نانو بتن س��بك سازه ای و 
شرکت بهدیس س��امان امین)بسا( مجری پروژه 

های ساختمانی و انبوه سازی است.
تاکنون نانو بتن سبك را برای استفاده در پروژه 
های انبوه س��ازی خودمان تولید ک��رده و آن را 
برای اس��تفاده در مجموعه های خارج از شرکت 
عرضه نکرده ایم . قبل از تجاری س��ازی و عرضه 
محصول به مشتری، تمامی موارد واستانداردهای 

لازم آن را در چندین پروژه س��اختمانی شرکت 
بررسی و آزمایش کرده ایم و در حال حاضر این 
محصول تمام��ی امتحانات خ��ود را پس داده و 

آماده عرضه به مشتریان است.
 در ح�ال حاض�ر در كار خ�ود ب�ا چ�ه 

مشکلاتی مواجه هستید؟
بطور کلی مقاومت در برابر استفاده ازمحصولات 
جدید زیاد اس��ت و قانع کردن مسئولان و دست 
ان��درکاران بخش س��اختمان برای اس��تفاده از 
تکنولوژی های نوین کار دش��واری است. در این 
زمینه نیازمند فرهنگ سازی برای استفاده از فن 
آورهای نوین هستیم.  علاوه بر آن باید براساس 
مزای��ا و منافع��ی که محصولات جدی��د دارند با 

نگاهی اعتمادی آنها را انتخاب و مصرف کنیم.
 وضعیت صنعتی سازی در كشور چگونه 

است؟
در مقایسه با کشورهای پیشرفته، صنعتی سازی 
در کشور خیلی عقب است و مشکلات ریشه ای 
دارد.بیشتر پروژه های ساخت و ساز در کشور ما 
بصورت س��نتی انجام می ش��ود و هم علم وابزار 
لازم در این زمینه وجود ندارد و هم س��ازندگان 
تمایلی به اس��تفاده از شیوه ها و تکنولوژی های 
روز را ندارن��د. در این زمین��ه از جانب دولت نیز 

سیاست های تشویقی اعمال نمی شود.
در ح��ال حاضر تنها تعدادی از ش��رکت های 
ساختمانی از فناوری های روز و شیوه های نوین 
در پروژه های خود و آن هم فقط در بخش سفت 

کاری استفاده می کنند.
  آی�ا در نوس�ازی باف�ت های فرس�وده 
تهران مشاركت داشته اید؟ در این خصوص 

با چه مشکلاتی مواجه بوده اید؟
بله، در چندین پروژه مش��ارکت داشته ایم. در 
مورد نوسازی بافت های فرسوده، سازمان نوسازی 
متولی انتقال و مشارکت در زمین های موجود در 
بافت فرس��وده  به پیمانکارها است. متاسفانه زیر 
مجموعه های س��ازمان نوس��ازی مانند شرکت 
نوس��ازی جنوب ش��رق به تعهدات خود در این 
زمین��ه عمل نک��رده و باعث بروز مش��کلاتی در 

پروژه های نوسازی  و پیمانکاران شده است.

w w w . v a n d i d a d - c o . c o m
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تحولی در آموزش مجازی مهندسی عمران

مجموعه فعالیت های گروه آموزشی 808 :
فعالیت های طرح  مجموعه 
آموزش مج��ازی 808 بر پایه 
س��ه بخش اصل��ی دانش��گاه 
 )www.ELC808.ir( مجازی 
، تولید و نشر محتوای آموزشی 
و   )www.Saze808.com(

خبر رس��انی های آموزش��ی )www.Civil808.com( بنا 
نهاده شده است.

اهم فعالی�ت های در حال بهره برداری در مجموعه 
وبسایت های 808 عبارت است از:

www.Saze808.com
)عرضه محصولات آموزشی 

مهندسی عمران(
وبسایت سازه 808 از شش سال 
گذشته تاکنون با عرضه محصولات 
 ،DVD آموزشی تالیفی در قالب
ایبوک و کتاب )تماما تالیف شده 

توسط تیم علمی سازه 808( فعالیت می کند. سایر فعالیت 
های وبس��ایت سازه 808 در این مدت، برگزاری سمینارها، 
دوره های آموزش حضوری و کنفرانس های متعدد در استان 
های مختلف کشور، امکان در اختیار قرار دادن آموزش های 
تخصصی گوناگون جهت دانلود رایگان و تیم طراحی مشاوره 

آنلاین طراحی محاسبات سازه ها است.

 www.Civil808.com
)سیستم آموزش مجازی مهندسی عمران(

از جمله فعالیت های این وبسایت از اسفند 1390 تاکنون 
در بخش های مختلف عبارت است از:

رادی��و 808: تهی��ه و تدوین بیش از 500 س��اعت برنامه 
آموزش��ی رادیویی در قالب بیش از 50 ش��ماره رادیویی به 
صورت تدوین ش��ده همراه با بخش هایی نظیر مصاحبه با 
اساتید برجسته مهندسی عمران ایران و دنیا ) بعضی از آنها 
به عنوان اس��اتید دانشگاه های بزرگ دنیا در خارج از کشور 
حضور داشتند( و بخش اخبار عمرانی که به عنوان اولین و 
تنها رادیوی اینترنتی مختص مهندسین عمران با استقبال 
زیادی در میان جامعه مهندس��ان عمرانی کشورمان روبرو 

شده است.

گروه آموزش��ی 808 با شناس��ایی حفره خالی میان 
دانش��گاه و صنعت )نیاز به برخورداری از امکان آموزش 
مس��تمر در راس��تای به روز کردن اطلاعات مهندسان 
ب��ه طور همزمان در حین تحصی��ل و یا خارج از محیط 
دانش��گاه(، به دنبال راهی برای ش��بیه س��ازی تمامی 
خدمات موجود در دانش��گاه ها برای استفاده عموم و از 

راه دور است.
گروه آموزشی 808  براي دانشجویان در حین تحصیل 
ک��ه نیاز به مکمل آموزش��ی دارند و ف��ارغ التحصیلان 
مهندسي عمران که قطعا بعد از فارغ التحصیلی نیاز به،  
به روز رس��انی اطلاعات آموزش��ی خود دارند طراحي و 

بوجود آمده است.
بزرگتری��ن مزیت کم��ك گرفتن از اینترن��ت در امر 
آموزش، فراگیر بودن استفاده از آموزش ها از هر کجای 
دنیا  و قابل اس��تفاده بودن آن به صورت تعاملی با همه 
نوع سازمان های دولتی و غیر دولتی فعال در امر آموزش 
اس��ت که باعث ش��ده به عنوان مهمترین ابزار رقابتی با 
سایر رقبای سنتی، ما را در استفاده از به روز ترین شیوه 
آم��وزش رایج در دنیا و تلفیق تکنولوژی با آموزش یاری 
رس��اند . ما در گروه آموزشی 808 مصمم به بسط و به 
روز رسانی ابزار استفاده از آموزش با آخرین نوآوری های 
دنیای تکنولوژی جهت استفاده دانشجویان و مهندسان 
هس��تیم.همچنین با توجه به نیاز های فضای آموزشی 
کش��ور به دنبال دوباره اختراع کردن آموزش مجازی در 
دنیا هس��تیم و سعی می کنیم نه تنها همواره خود را با 
آخرین تکنولوژی های ارائه شده در صنعت فناوری دنیا 

به روز نگه داریم بلکه می خواهیم آخرین فناوریها را که 
می تواند ما را در آموزش یاری رساند، وارد بخش آموزش 

مهندسی کشورمان کنیم.

نظر برخی از اساتید که در 50 شماره اخیر از رادیو 
808 ب��ا آنها مصاحبه داش��تیم، در مورد فعالیت های 

گروه آموزشی 808 به این شرح است:

پروفسور سعید سعیدی ، 
استاد دانشگاه نوادا آمریکا

مهندس علی اکبر معین فر 
، پدر مهندسی زلزله ایران

مهندس احمد شفاعت ، 
رییس اسبق سازمان نقشه 
برداری کشور و معاون فنی 

سازمان برنامه بودجه

دکتر سروقد مقدم ، رئیس 
پژوهشکده سازه پژوهشگاه 

زلزله ایران

دکتر علی فاخر ، عضو 
هیات علمی گروه خاک و 

پی دانشگاه فنی تهران

بی توجهی به مشکلات بخش خصوصی 
سم مهلکی برای كشوراست

علیاصغرحمزهگودرزی،رئیسانجمنملات
خشکآماده

ملات آماده یعنی مصرف 
كمتر آب ، حفظ محیط زیست 

و عمر بیشتر بنا

مهندسمحمدكنگانی،دبیرانجمنملات
آمادهایران

استفاده هر چه بیشتر از 
ملات آماده به ارتقای 

كیفی ساختمان می انجامد

پیمانکاران س��اختمانی مبالغ هنگفت��ی از دولت به 
عن��وان کارفرم��ای پروژه های س��اختمانی  و عمرانی 

طلبکارهستند.
مهن��دس عطاردی��ان، دبی��ر انجمن ش��رکت های 
س��اختمانی در گفت و گو با دنیای اقتصاد ضمن بیان 
این مطلب گفت: مطالبات شرکتهای پیمانکارعضو این 
انجم��ن ح��دود 7 تا 8 هزارمیلیارد تومان اس��ت و در 
مجموع کل شرکتهای پیمانکار و مهندس مشاور دارای 
حدود 15 هزارمیلیارد تومان مطالبات معوق هس��تند 
ک��ه این موضوع لطمه بزرگی را به این ش��رکتها وارد 

کرده است.
وی افزود: دول��ت به عنوان کارفرما به تعهدات خود 
در قبال ش��رکتهای پیمانکاری عمل نکرده و کارهای 
ساختمانی و عمرانی اغلب دچار رکود و توقف و امکان 
ادامه فعالیت برای ش��رکتهای پیمانکار مش��کل شده 
اس��ت، بنحوی که بسیاری از این شرکتها با 25 تا 30 

درصد ظرفیت خود فعالیت می کنند.
عطاردیان درباره مشکلات دیگر شرکتهای پیمانکار 
گف��ت: قراردادهای پیمان��کاری اغل��ب یکطرفه و به 
نف��ع پیمانکار اس��ت و حتی در مواردی ب��ه مفاد این 

قراردادهای یکطرفه نیزعمل نمی شود.
وی در ادام��ه افزود: به رغم اینکه براس��اس مصوبه 
مجلس باید خس��ارت دیرکرد بابت تاخیر در پرداخت 
به پیمانکاران پرداخت شود، شاهد عدم تحقق این امر 
هس��تیم. علاوه براین پیکانکاران ب��ه ناچاربرای تامین 
نقدینگ��ی به گرفت��ن وام از بانکه��ا روی آورده اند که 

متحمل پرداخت بهره س��نگین به بان��ك ها بابت وام 
دریافتی نیز شده اند.

دبیر انجمن ش��رکت های س��اختمانی با اش��اره به 
مش��کل عدم پرداخت مالیات بر ارزش افزوده توس��ط 
کارفرما گفت: با وجود اینکه پرداخت پرداخت مالیات 
بر ارزش افزوده به عهده کارفرما است، وزارت دارایی که 
خود باید تامین کننده اعتبار و نقدینگی به پیمانکاران 
باش��د، آن را از پیمانکار مطالبه و حتی بابت تاخیر در 

پرداخت آن خسارت نیز دریافت می کند.
عطاردیان درب��اره پیگیری های ص��ورت گرفته در 
زمینه حل این مشکلات گفت: به عنوان دبیرکل کانون 
عالی انجمن های صنفی کارفرمایی این مشکلات را در 
زمان دولت دهم در شورای عالی اشتغال مطرح کردم 
که متاس��فانه نتیجه ای حاصل نشد. در اولین جلسه 
شورای عالی اشتغال در دولت یازدهم نیز این موضوع 
را مطرح کرده ام که قول هایی بابت رس��یدگی به آنها 

توسط مسئولان داده شده است.
وی افزود: پیش��نهاد ما این است که دولت مواردی 
که مانند مالیات و غیره از پیمانکاران طلبکار است را با 

بدهی خود به پیکانکاران تهاتر کند.
وی گفت: معتقدیم این مشکلات باید در کارگروهی 
متشکل از نمایندگان تشکل ها و دولت بررسی شود و 
باید با مشارکت انجمن ها به عنوان نمایندگان بخش 
خصوصی درباره حل آنها تصمیم گیری شود، زیرا بی 
توجهی به مشکلات بخش خصوصی سم مهلکی برای 

مملکت است.

     پدران ما برای هزاران سال ، از آمیختن کاه ، خاکستر ، آهك ، خاک ، گچ 
و تخم مرغ ، ملات های کاه گل و ساروج می ساختند و از آنها  ابنیه های فراوان 

به یادگار مانده است . 
     متاس��فانه در س��الهای اخیر ، سیمان ، آهك ، گچ و غیره را استاندارد تولید 
می کنیم و غیراستاندارد مصرف می کنیم . نتیجه آن مصرف زیاد انرژی ، اتلاف 
و اس��راف مصالح ، ترک خوردن بتن و سیمانکاری نما ، نفوذ آب ، لزوم تعمیرات 
زودرس و پیری زود هنگام ابنیه اس��ت. س��اختمان سازی ، گران و دیر هنگام به 

نتیجه می رسد . 
     اروپائیان که خود ساروج را از ما گرفتند، از 117 سال قبل بنیان ملات های 
آماده را گذاش��تند . این صنعت از 60 سال قبل و با گران شدن انرژی ، بالا رفتن 
دس��تمزد کارگر ، نیاز به ملات و بتن کارآمد بشدت اوج گرفت ، بطوریکه امروزه 
در دنیای صنعتی مصرف مصالح ساختمانی بعد از تولید آن کاملًا استاندارد است 
. کارخانه های تولید ملات آماده برخلاف سیمان ، شن و ماسه و... که هیچکدام 
مسئولیت پذیری کیفیت ساختمانی را بعهده نمی گیرند ، کاملًا در برابر مشتری 

مسئولیت پذیر هستند . 
     ملات آماده درواقع براساس نیاز و ارتباط با مشتری )crm( تولید و عرضه 
می ش��ود . با ملات آماده ، مصرف بشدت کم و کنترل می شود و هزینه حمل و 

نقل و نگهداری مصالح در کارگاه بهینه می گردد. 
     کش��ور ما در حوزه کم آب جهان قرار دارد و اس��تفاده از ملات آماده یعنی 
مصرف کمتر آب .  با ملات آماده محیط زیست در معادن و منابع و شهرها حفظ 

می گردد. 
مثال ساده : جدول های تهران 

     تا چند سال پیش ، جدول های نصب شده در جوی های تهران ، در همان 
زمس��تان سال اول متلاشی می شدند و چهره زشت و پرهزینه ای برای شهر می 
س��اختند. دلیل هم این بود که آنها را دس��تی می ساختند و برای حمل و نقل از 
روش پرتاب ) به روی کامیون و زمین ( استفاده می کردند . اما حالا چنین نیست 
. جدول کارخانه ای تولید می ش��ود و با جرثقیل و بسته بندی جابجا می گردد . 

بدیهی است که این جدول عمر بیشتر و چهره بهتری دارد.

پیش از آنکه به بحث »ملات« )البته 
انجمن م��لات ایران صرف��ا ملات های 
آماده اس��تاندارد را به عن��وان ملات به 
رس��میت می شناس��د( بپردازیم، لازم 
اس��ت تعریف جامع��ی از م��لات ارائه 
دهیم. بر این اساس می توان ملات را به 
عنوان چسباننده و عامل اتصال مصالح 
س��اختمانی ب��ه یکدیگر و ی��ا ماده ای 
پوشاننده با ویژگی حفاظت، آب بندی، 
عای��ق کاری حرارت��ی – برودتی، نصب 
مصالح  ویا حتی زیبا ش��ناختی تعریف 
کرد. اما در عمل ارزش و جایگاه واقعی 
ملات در پروژه های ساختمانی نادیده انگاشته شده و با انتخاب و ترکیب مواد و مصالح 
کم کیفیت و توس��ط عوامل اجرایی ناوارد، به گونه ای تقلیل یافته که به رغم اهمیت 

بسیار آن، جایگاهی در حد یك ماده درجه چندم یافته است.
حتی نخبگان جامعه مهندسی ساختمان کشور نیز به این باور رسیده اند که استفاده 
از ملات های آماده از صرفه اقتصادی برخوردار نبوده و به سادگی از خیر استفاده از آن 
می گذرند. حال آنکه براساس اصل »هزینه – فایده« باید دید که استفاده از »ملات 

آماده« چه مزایایی نسبت به »ملات های دست ساز« دارد.
بررس��ی و مقایس��ه ملات آماده نس��بت به ملات دست س��از از دو بعد فنی و 
مهندس��ی و اقتصادی می تواند صورت گیرد. از بعد فنی و مهندس��ی استفاده از 
هرگونه مصالحی که اصل »دوام و پایایی« س��ازه یا س��اختمان را زیر س��وال برد 
مجاز نمی باش��د. از بعد اقتصادی هم باید هزینه های تامین و حمل مصالح تا پای 
س��اختمان و از پای ساختمان به طبقات مختلف آن و یا تلف شدن مازاد مصالح 
ب��ر روی زمی��ن که خروج آن از محوطه پروژه به عن��وان نخاله و ضایعات توجیه 
می ش��ود را مورد بررس��ی قرار داد. در خصوص میزان اس��تفاده از ملات سنتی و 
دست س��از که در ضخامت ملات مشاهده می گردد، مهم ترین آیتم برخورداری از 
قدرت چس��بانندگی است تاآنجا که میزان استفاده از ملات های آماده را تا حدی 
کاهش می دهد که با کاهش وزن س��اختمانی حتی بر ابعاد سازه و کوچك سازی 

آن اثر مستقیم می گذارد.
در واقع هیچگاه ملات های دس��ت ساز از قابلیت و توان کامل ایجاد چسبانندگی 
مناس��ب بین دو جزء از یك یا چند ماده ساختمانی نظیر آجر، سنگ، بلوک و غیره 
برخوردار نمی باش��ند و مطالعه و بررس��ی میدانی به نحوه عملکرد ملات های دست 
س��از در ساختمان های تخریب شده در مناطق زلزله زده کشور نشان می دهد که به 
علت ناکارآمدی ملات های دست ساز همچون ترکش های نارنجك به خارج از دیوار 

پرتاب می گردند.
در واقع »انجمن ملات« که براس��اس نیاز جامعه به ارتقای کیفیت ساخت و ساز 
پایه گذاری شده انتظار دارد با تعامل، همفکری و هم افزایی با جامعه مهندسی کشور 
بتواند در زمینه فرهنگ سازی، آموزش، تولید و کاربرد انواع ملات های آماده که بازه 
مصرفی از )الف( تا )ی( ساختمان ها را در بر می گیرد، در راستای افزایش عمر، دوام، 
پایایی و کارآمدی ساختمان ها گام بردارد. در این راه رسانه ها نقش مهمی در انتقال 

اطلاعات و تبادل نظر ایفا می کنند.

علي اکبر معین فر س��ال 1326 در آزمون ورودی دانش��کده فنی ثبت نام 
کرد و س��پس از س��ال دوم، تحصیلاتش را در رشته راه و ساختمان ادامه داد 
و در س��ال 1330 در رشته مهندس��ی راه و ساختمان از دانشگاه تهران فارغ 

التحصیل شد.
وي بعدها در بانك س��اختمان به عنوان مهندس ناظر مشغول کار شد. در 
س��ال 1338 به دنبال آش��نایی و همکاری با گروه مهندسی ژاپنی که برای 
بررسی زلزله 1957 مازندران به ایران آمده بودند، از سوی پروفسور تاچی نایتو، 
استاد برجسته زلزله و طراح و سازنده برج توکیو، برای دوره ای تحقیقاتی در 
مهندسی زلزله به دانشگاه واسدا دعوت شد و دوره مهندسی زلزله را در سال 

1960 به پایان رساند.
مهندس معین فر بعد از بازگشت از توکیو و به دنبال زلزله بوئین زهرا در 
سال 41، مقدمات تهیه کد زلزله در ایران را فراهم کرد. وي از سال 1965، 
ب��ه عنوان عضو افتخاری »انجمن اروپایی مهندس��ین زلزله« به تحقیق و 
مطالع��ه در زمینه زلزله ادامه داد. مدتی هم به عنوان اس��تاد پاره وقت در 
مقطع فوق لیس��انس به تدریس مهندس��ی زلزله در دانشگاه پلی تکنیك 
پرداخت. وی از س��ال 1334 تا 1341 در بانك س��اختمان و از آن زمان 
تا پیروزی انقلاب اس��لامی در دفتر فنی سازمان برنامه و بودجه کشور به 

فعالیت مشغول بود.
عمده ترین فعالیت های مهندس معین فر در زمینه مهندسی راه و 

ساختمان
ش��اید اغراق نباشد اگر گفته ش��ود که موضوع مهندسی زلزله و اساساً 
طراحی س��اختمان ها در برابر زلزله در کش��ور با نام عل��ي اکبر معین فر 
ش��روع می شود. وی اساساً به همین دلیل بنا به درخواست شادروان دکتر 
ابوالحس��ن بهنیا که ریاست وقت دفتر فنی س��ازمان برنامه و بودجه را به 
عهده داشت به آن سازمان دعوت به کار شد. تهیه طرح تاریخچه زلزله های 
مخ��رب ایران که بعداً مبنای تهیه »پهنه بندی زلزله« ایران ش��د توس��ط 
وی پیش��نهاد و سپس با همکاری پروفس��ور امبریزیز، که در آن زمان در 
کالج امپریال دانشگاه لندن مشغول مطالعات مربوط به زلزله های یونان و 
کشورهای سواحل مدیترانه بود، انجام گردید. نتیجه این مطالعات بعداً در 

کتابی به نام زلزله های تاریخی ایران ثبت گردید.
ایجاد شبکه شتابنگاری کشور از خدمات بنیادی این پیشکسوت مهندسی 
عمران کشور در زمان خدمت در دفتر فنی سازمان برنامه و بودجه است. تدوین 
آئین نامه زلزله ایران در دهه 40 در دفتر فنی سازمان برنامه و بودجه توسط 

ایشان و به راهنمایی شادروان دکتر بهنیا آغاز شد.
معین فر در س��ازمان برنامه و بودجه ش��روع کننده بس��یاری از آئین نامه ها و 
دستورالعمل های فنی بوده است و علاوه بر استاندارد 519 که شاید قدیمی ترین 
دستورالعمل فنی در صنعت ساختمان ایران باشد، »آئین نامه بتن ایران« در زمان 
تصدی ایش��ان در سازمان شروع شد و ابتدا با عناوین دستورالعمل های 1-18 تا 
5-18 منتشر گردید. تدوین مجموعه مقررات ملی در وزارت مسکن و شهرسازی 

یکی دیگر از خدمات ماندگار مهندس معین فر به شمار می رود.
خدمات مهن��دس معین فر در زمینه مطالعات مربوط ب��ه زلزله های ایران 

مورد توجه محافل فنی در سطح جهان قرار گرفت که برای ایشان افتخاراتی 
علمی نیز به همراه آورد. وی به مدت هشت سال عضو هیئت مدیره  »موسسه 
بین المللی زلزله« و »مؤسس��ه اروپائی مهندسی زلزله« در دهه 70 میلادی 
بوده و هم اکنون عضو مادام العمر جامعه مهندس��ی زلزله هندوستان از دهه 
60 میلادی به بعد می باشد. او در سال 2002 به دریافت لوح تقدیر از طرف 
مسئولین اروپایی مهندسی زلزله نائل شد که در کنفرانس بین المللی زلزله در 

مهندسی به ایشان اعطا گردید.
مهندس معین فر از فعالان حرکت های اجتماعی در جامعه مهندسین کشور 
نیز محسوب می شود. بنیان گذاری انجمن مهندسان محاسب کشور، فعالیت مؤثر 
در ش��ورایعالی کانون فارغ التحصیلان دانشکده فنی و بالاخره فعالیت در کانون 

کارشناسان دادگستری از جمله خدمات وی محسوب می شود.
دومین یادواره بزرگداش��ت برگزیدگان مهندس��ی عمران کشور با معرفی 

منتخبان توسط مرکز تحقیقات ساختمان و مسکن برگزار شد.
خدمات مهندس معین فر که موضوع دومین یادواره مهندسی عمران کشور 
و تجلیل از آنهاست طیف وسیعی از امور مربوط به مهندسی راه و ساختمان 
یا عمران را شامل می شود که عمده آنها سر و سامان دادن به ضوابط فنی این 
رشته از مهندسی است و در رأس آنها امور مربوط به مسئله زلزله کشور است. 
در سال های اخیر، عمده فعالیت های سیاسی مهندس معین فر، به حضور در 

مراسم و مناسبت ها و مصاحبه محدود شده است.
امید است  تلاش و پشتکاری که در تهیه و بازنگری استاندارد 2800 ایران 
صورت می گیرد، با توجه و اهتمام جدی در به کار بستن آن و به کارگیری نظام 
اجرایی و نظارت کارآمد در ساخت و ساز کشور به ثمر نشیند و شاهد تکرار 

مصایب و خسارات غیر قابل جبران، مانند زلزله بم و زرند نباشیم.
 به گفته وی ، ایران از نظر شبکه شتاب نگاري زلزله پس از آمریکا و ژاپن 
در رده سوم جهان قرار دارد. مهندس علي اکبر معین فر معین فر با تاکید بر 
اینکه به خاطر موقعیت مکاني ایران همه باید زلزله را جدي بگیرند گفت: شبکه 
شتابنگار نیروی زلزله را به صورت دیجیتال ثبت مي کند و دراین زمینه تاکنون 
موارد بي نظیري نیز ثبت شده که رکورد طبس یکي از این موارد محسوب مي 

شود و کماکان برای دنیا باقی مانده است.
معین فر این شبکه را یك کار ملی و جهانی خواند و اظهار کرد: بر مبنای 
همین اطلاعات می توان نقش��ه های زلزل��ه را تهیه و مناطق خطرناک تر را 

مشخص کرد.
وي ادامه داد: مبناي این شبکه با »ریشتر« تفاوت دارد و مربوط به اثری است 
که زلزله در یك مکان می تواند داشته باشد و تخریب ساختمان با این عدد 

شناخته و نیروی شتاب در آن سنجیده می شود.
او درباره حضور در همایش هاي انجمن مهندس��ی زلزله اروپا مي گوید: تا 
زماني که توان داشته باشم براي ارتقاي سطح علمي خود و کشور در همایش 

هاي تخصصي شرکت مي کنم.
معین فر گفت: پروژه هایي که توسط فارغ التحصیلان دانشگاه که مهندسی 
زلزله را نیز گذرانده اند انجام ش��ده و  مطابقت بیشتري با استانداردهاي روز 

دنیا دارند.
مهندس معین فر همچنین گفت: با توجه به وجود آیین نامه ها اگر نظارت 
در ساخت و ساز به صورت کامل اجرا شود، خطر تخریب نسبت به ساختمان 

هایي که تازه ساخته مي شود کاهش مي یابد.
وي در خصوص وجود ساختمان هاي قدیمي نیز گفت: خوشبختانه به سبب 
بالا رفتن نرخ زمین، ساختمان هایی قدیمی در شهر ها تخریب و ساختمان هاي 
جدید جایگزین می شود ولی در روستاها این کار انجام نمی شود و ساختمان 

های قدیمی نیز کماکان در معرض خطر تخریب بر اثر زلزله هستند.
وي ادامه داد: تاکنون چند بار صحبت هایی در خصوص بازسازي بافت هاي 
فرسوده شده و بودجه های نیز برای مقاوم سازي آن در نظر گرفته شده ولی 

این مسئله آنطور که باید  جدی گرفته نشده است.

گپوگفتیباپدرمهندسيعلمزلزله

رشد دانش زلزله شناسی در ایران

كش�ور پهناور ایران در یکی از مناطق زلزله خیز جهان در مسیر 
كمربند زلزله آلپ – هیمالیا قرار دارد. وجود گس�ل های فرواوان در 
سراسر پوسته ایران و وقوع مکرر زلزله های ویرانگر در طول تاریخ 
واقعیتی است كه خواه نا خواه باید آن را به عنوان یك تهدید بالقوه 
باور داشت و برای مقابله با آن چاره اندیشی نمود. خوشبختانه امروزه 
با بهره مندی از پیشرفت های حاصل شده در زمینه مهندسی زلزله 
و زلزله شناس�ی می توان با س�اخت و ساز ایمن مخاطرات ناشی از 
زلزله را به حداقل ممکن رس�انید. تهیه و تدوین آیین نامه طراحی 
ساختمان ها در برابر زلزله )استاندارد 2800 ایران( یکی از اقدام های 
شایسته ای است كه توسط مركز و با همکاری محققین و متخصصین 
ذیربط از جمله مهندس علي اكبر معین فر در همین راس�تا صورت 
گرفته است. نقش مؤثر و سازنده این آیین نامه در ترویج ساخت و 
ساز ایمن در كشور بر كسی پوشیده نیست. تدوین این آیین موجب 
رونق ضوابط مهندسی در روند ساخت و ساز كشور و در عین حال، 
ت�لاش برای اجرای فراگی�ر آن و جلوگیری از تخلف�ات، در كاهش 

خسارات ناشی از زلزله، بسیار مؤثر بوده است. 
مركزتحقیقات مسکن راه و شهرسازي

وبسایت ش��ما را بعد اینکه ش��ماره هایی از رادیو808 
را ش��نیدم چك ک��ردم و دیدم یك وبس��ایت خیلی با 
انرژیست، می خواهم به شما تبریگ بگویم، حس کردم  
واقعا یك چیز استثنایی هستید. من ندیدم جای دیگری 
در دنی��ا این کار را کرده باش��ند. به ج��ای اینکه فقط 
مقداری آمار به مهندسین راه و ساختمان بدهید، سعی 
می کنید چیزهای جالبی روی وبس��ایت قرار دهید که 
مربوط به این رش��ته است و به اصطلاح انرژی جدیدی 
برای رشته مهندسی عمران به وجود آورده اید. به شما 

تبریك می گویم و برایتان آرزوی موفقیت دارم .

با وبس��ایت شما یك سالی است آشنا هستم.اولین بار 
از اینکه ش��نیدم رادیویی اینترنتی هم دارید، متعجب 
شدم. در مجموع فعالیت هایتان منحصر به فرد است و 
الان یك س��الی هست که جزو شنونده ها و مخاطبان 
سایت شما هستم. از اپلیکیشن اندروید وبسایت شما 
اس��تفاده می کنم که عالی اس��ت چون آخرین اخبار 

تخصصی مربوط به این رشته را به من می رساند.

به نظر من کار ش��ما واقعا جالب است. امیدوارم که در 
ایران  ش��نونده ها و بیننده ها بتوانند اس��تفاده کافی 
ببرند. خیلی کار خوبی اس��ت و امیدوارم بتوانید ادامه 

بدهید و موفق باشید .

باید اظهار خوش��حالی ام را از کاری که شما می کنید 
ابراز کنم.خیل��ی کار زیبایی انجام دادید. ما نیاز داریم 
بیشتر وارد دنیای دیجیتال بشویم و از این امکان بسیار 
گس��ترده برای آموزش و ارتقای س��طح دانش عمران 
استفاده کنیم. شما پیشقدم شدید در این راه که بسیار 

عالی است  و به شما تبریك می گویم. 

وقتی کارهایتان را روی اینترنت دیدم از رادیوی ش��ما 
خیلی استقبال کردم. در واقع پلی است بین مهندسانی 
که در خارج اند با مهندس��انی که در داخل هستند و 
این فکر بسیار جالبی بود. این کار را حتما ادامه دهید. 

بسیار کار خوبی است و خیلی هم خوب درست شده.

فک��ر م��ی کنم این مس��یری ک��ه در اطلاع رس��انی 
الکترونیکی یا آموزش مجازی )استفاده از اینترنت برای 
ارتباط��ات( پیش گرفته اید وکارگاه آموزش��ی برگزار 
می کنید، خیلی درس��ت و خوب اس��ت. ما در آینده 
مجبوریم هرچه بیشتر و بیش��تر این نوع ارتباطات را 

توسعه دهیم.

با توجه به مشغله ای که افراد مختلف دارند ، استفاده 
از آم��وزش از طریق فضای مج��ازی کاملا دارد حالت 
اجبار می گیرد. این فضا این حسن را دارد که می شود 
مشارکت و تجربه کسانی را که در این فضا هستند، در 
مسیر آموزش بیشتر کرد. من جزو اولین افرادی بودم 
که توی گروه لینکدین ش��ما عضو شدم و  از این ایده 

شما خیلی خوشم آمد.

دکتر ساسان محاسب 
استاد دانشکده فنی 

دانشگاه تهران و دانشگاه 
زوریخ سوئیس

پروفسور احسانی ، استاد 
دانشگاه آریزونا آمریکا

در پروژه جدی�د 808 درصددیم برای 
اولین بار ش�بکه اجتماعی آموزش�ی 
ویژه مهندس�ان را با امکاناتی بی نظیر 
راه ان�دازی كنی�م. ش�ركت هایی كه 
تمای�ل دارند ج�زو حامیان ما باش�ند 
می توانند با شماره 09113546642 

با ما در تماس باشند.
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   داريـوش عبـاسي
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  مسئول هماهنگی و ارتباطات: باهره دامغانی

هدف از تاسیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
هماهنگ سازی تحقیقات و پژوهش های مرتبط با صنایع 
س��اختمان است تا بتواند نتایج حاصل از آن را به صورت 
قوانین و مقررات ، دستورالعمل و استاندارد تهیه و تصویب 
کرده و در اختیار دس��ت اندرکاران و فعالان این صنعت 
قرار دهد. تدوین استانداردهای ملی مصالح و فرآورده های 
ساختمانی، صدور گواهینامه فنی برای متقاضیان خدمات 
آزمایش��گاهی، ارائه تأییدیه های فنی ب��رای فناوری های 
نوی��ن و...از ادیگر فعالی��ت های این مرکز اس��ت. دکتر 
محمد شکرچی زاده رییس مرکز تحقیقات راه ، مسکن 

و شهرسازی در گفت و گو با دنیای اقتصاد، فعالیت های سودمند این 
مرکز برای فعالان صنعت ساختمان را به تفضیل شرح می دهد. 

 مهم ترین اقدامات مركز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
چیست؟

مرکز تحقیقات راه، مس��کن و شهرس��ازی با هدف متمرکز ساختن 
و هماهنگ کردن فعالیت های تحقیقاتی و پژوهش��ی و تهیه و تدوین 
ضوابط و مقررات، دستورالعمل و استانداردهای مربوط به آنها تشکیل 
شده  اس��ت. مرکز با در اختیار داشتن پژوهشگران برجسته و امکانات 
آزمایش��گاهی منحصربه  فرد و با شناخت نیازهای جامعه فنی و وزارت 
راه و شهرس��ازی، پروژه های تحقیقات��ی تعریف و اجرا می کند و نتایج 
ای��ن تحقیق��ات در قالب گزارش ه��ای تحقیقات��ی در زمینه های راه، 
ساختمان، ژئوتکنیك، زلزله شناسی مهندس��ی، مصالح، فناوری بتن، 
حریق، آکوس��تیك، انرژی و ... به چاپ می رسد. تدوین استانداردهای 
ملی مصالح و فرآورده های س��اختمانی در قالب مش��ارکت با سازمان 
استاندارد و تحقیقات صنعتی ایران از دیگر فعالیت های مرکز به شمار 
می آید. ای��ن مرکز همچنین به فراخور توانایی های آزمایش��گاهی به 
متقاضیان خدمات آزمایشگاهی ارائه یا طبق اساسنامه، گواهینامه  فنی 
صادر می کن��د. از فعالیت های دیگر مرکز می توان به ارائه تأییدیه های 
فنی برای فناوری های نوین اش��اره کرد که از سال 1386 در مورد آن 
اقدام شده است. کنترل شبکه شتاب نگاری مرکز، از دیگر توانمندی های 
مرکز است که با ثبت، پردازش و انتشار شتاب نگاشت ها نقش مهمی در 
مسائل زلزله ایفا می کند. شایان ذکر است درحال حاضر 1160 ایستگاه 
شتاب نگاری در کل کشور وجود دارد که از حیث تعداد ایران را در مقام 
سوم جهان قرارداده است. ارتباط با دانشگاه ها و سایر مراکز تحقیقاتی 

در داخل و خارج کش��ور نی��ز از جمله اقدامات مهمی 
است که در دستور کار این مرکز قرار دارد. 

  ش�ركت هایی ك�ه از مرك�ز گواهینامه  فنی 
دریاف�ت كرده اند، تاكن�ون چه تع�داد بوده اند؟ 

به طور اختصار از روند صدور گواهی نامه بگویید.
یکی از برنامه های مهم مرکز، تسهیل فرآیند دریافت 
گواهینامه فنی اس��ت. تا پایان مهر س��ال جاری 193 
ش��رکت از مرکز گواهینامه فنی دریافت کرده اند. باید 
دانست که گواهینامه  فنی مرکز، سند پشتیبان مقررات 
ملی ساختمان است و عملکرد مواد، مصالح، فرآورده ها 
و سیستم های ساختمانی و کالاهای تأسیسات مکانیکی را برابر انتظارات 
تعریف شده در مقررات ملی ساختمان می سنجد. درمورد محصولاتی که 
استاندارد ندارند گاهی گواهینامه فنی مرکز نقش استاندارد ایفا می کند 
و با تدوین اس��تاندارد ملی مربوط این نقش جایگزین می شود. درحال 
حاضر برای اغلب محصولات س��اختمانی که در بازار وجود دارند مرکز 

توانایی صدور گواهینامه فنی دارد.
فرآین��د دریافت گواهینامه فنی به طور اختصار به این صورت اس��ت 
که پس از دریافت تقاضای مش��تری و تکمیل پرسشنامه های مربوط، 
مرکز توانایی شرکت را برای گواهینامه  فنی می سنجد و درصورت وجود 
شرایط مورد نظر، از محصولاتی که باید گواهینامه  فنی دریافت کنند در 
ازای دریافت حق الزحمه نمونه برداری و در آزمایشگاه یا آزمایشگاه های 
مرکز، آزمایش های اس��تاندارد برروی آن ها انجام و درصورت مناس��ب 
 ب��ودن کیفیت، ق��رارداد گواهینامه  فنی منعقد و در طول س��ال 3 بار 
به ص��ورت س��رزده و اتفاق��ی از کارخانه نمونه ب��رداری و آزمایش های 
تعریف ش��ده، انجام می ش��ود. درصورت انطباق کیفیت با مش��خصات 
موردنظر این گواهینامه، برای سال بعد تمدید می شود. شایان ذکر است 
گواهینامه فنی اعطایی از سوی مرکز به شرکت های دریافت کننده این 
گواهینامه دارای نشان ویژه گواهینامه فنی مرکز تحقیقات راه، مسکن 

و شهرسازی )BHRC( است.
 كمیته ثبت  اختراع مركز جهت بررس�ی موارد درخواستی 
متقاضی�ان، چه روندی را در دس�تور كار خ�ود دارد؟ مركز چه 

حمایتی در راستای این اقدام ارزشمند انجام می دهد؟
مرکز از س��ال 1380 طی تفاهمی که با اداره مالکیت صنعتی انجام 
داده است، ادعای اختراعات و نوآوری ها را که ازسوی آن مرجع به مرکز 

ارجاع می شود، مورد بررسی قرار می دهد. در این راستا نخست تشابه و 
اختلاف آن با محصولات موجود در کشور مورد کنکاش قرار می گیرد. 
سپس با جستجو در اینترنت، کالاهای خارجی مشابه بررسی می شود. 
آنگاه موضوع در کمیته تخصصی متشکل از اعضای هیأت علمی مرکز و 
استادان برجسته دانشگاه ها و درصورت ضرورت با حضور مدعی، موضوع 
بررس��ی و نظر مشورتی مرکز به اداره مالکیت صنعتی ارائه می شود. از 
سال 1380 تا پایان مهرماه 1392، تعداد 1264 مورد ادعای اختراع در 
مرکز بررسی شده است.در صورت تقاضای مدعی مرکز می تواند با انجام 
پژوهش و آزمایش های تکمیلی، نسبت  به تکمیل مستندات پتنت برای 
ارائه به سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران با تعیین قدرالسهم 

اقدام کند. همچنین امکان تجاری سازی آن در مرکز وجود دارد.
  مهم ترین هدف مركز تحقیقات راه، مس�کن و شهرسازی 
از امضای تفاهم نامه با پژوهش�گاه زلزله شناس�ی و ژئوفیزیك 
چیست و در این تفاهم نامه مركز چه وظایفی را برعهده گرفته 

است؟
همان گونه که گفته  ش��د، مرکز تحقیقات راه، مس��کن و شهرسازی 
با دراختیار داش��تن شبکه شتاب نگاری نقش مهمی در ارتقای دانش 

مهندس��ی زلزله و زلزله شناسی مهندس��ی ایفا می کند. در این راستا 
قانون گذار وظایف دیگری برعهده پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی و 
مهندسی زلزله و همچنین مؤسسه ژئوفیزیك دانشگاه تهران گذاشته 
اس��ت که قطعاً با انعقاد این تفاهم نام��ه و هم افزایی قوانین و امکانات 
موجود و جلوگیری از تکرار کارهای موازی، می توان دستیابی به اهداف 
تعیین شده را سرعت  بخشید. یکی دیگر از اهداف مهم این تفاهم نامه، 
هماهنگی برای اقدامات پژوهش��ی است که بتوان آسیب های ناشی از 
زلزل��ه را کاهش داد و به حف��ظ جان هموطنان عزیزمان کمك کنیم. 
قطعاً با انجام این هماهنگی ها، سالانه مبالغ هنگفتی از سرمایه های ملی 
که باید صرف بازسازی پس از زلزله شود، می تواند صرف مقاوم سازی و 
اجرای سایر برنامه های عمرانی کشور گردد. همچنین اقدامات اولیه در 
جهت توسعه ابعاد این تفاهم نامه با سازمان زمین شناسی و اکتشافات 

معدنی کشور نیز در دست اقدام است.
 سامانه آموزشی كه مركز تحقیقات بتازگی راه اندازی كرده 

چه نقشی در بالابردن سطح دانش در این حوزه ایفا می كند؟
دوره های آموزش��ی مرکز، در اصل دوره هایی هستند که مهندسان 
بعد از تحصیلات دانش��گاهی و به منظور آشنایی و به کار بستن آخرین 
یافته های پژوهشی طی می کنند. در کنار مرکز، مراکز متعدد دیگری 
هم به این امر مش��غول هس��تند. در هر صورت اگر مهندسی بتواند با 
ش��یوه های جدید طراحی، اج��را، مصرف مصالح جدی��د و بکارگیری 
مقررات ملی ساختمان در کار آشنا شود، می تواند در اصلاح دارایی های 
مسکن کش��ور از لحاظ مقاومت در برابر زلزله، صرفه جویی در مصرف 
ان��رژی، اقتصادی ب��ودن و ... کمك کند. رس��یدن به ای��ن اهداف، از 
برنامه های اصلی مرکز اس��ت که برای ترویج یافته های پژوهشی، این 

سامانه راه اندازی شده است.
خاطر نشان می شود دوره های آموزشی که در این مرکز ارائه می شود 

بیشتر منبعث از فعالیت های پژوهشی انجام گرفته در مرکز است.
علاوه براین، گس��ترش تعامل هر چه بیشتر با سازمان های مرتبط 
با فعالیت های مرکز و دانش��گاه ها، ارتقاء سطح کیفی مصالح مصرفی 
از جمل��ه تبیین مفه��وم و عملیاتی کردن بتن های ب��ا کیفیت بالا و 
مقاومت متغیر تا 50 مگاپاسکال تا سال 1404 که به عنوان بتن 1404 
نامگذاری شده و نیز گسترش فعالیت ها در حوزه مسکن از جمله آسیب 
شناسی مسکن مهر و حوزه راه و بنادر و راه آهن از دیگر برنامه¬های 

مهم در دست اقدام این مرکز است.

گفتوگوبارییسمركزتحقیقاتراه،مسکنوشهرسازی

از تدوین قوانین و استانداردهای تازه تا  صدور گواهینامه های فنی و آموزشی
آیا این پایان كار 
یک هنرمند است؟

در آخرین س��اعاتی که ویژه نامه ساختمان صفحه بندي و براي چاپ ارسال 
مي ش��د، میزبان حمیدرضا میرس��عید قاضی  صنعتگر هنرمند و نام آش��نایی 
شدیم که بارها در همایش های بین المللی آثار وی که شامل چاپ عکس های 
اختصاصي بر روی سفال، س��رامیك و کاشي است به میهمانان خارجی اهدا 
می شود. آثار وی به عنوان سفیر صلح و دوستی مردم ایران در خانه میهمانانی 

که از سراسر جهان به ایران می آیند جای گرفته است.
میرسعید قاضي که چند روز پیش از نمایشگاه توانمندی های صنایع دستی 
ایران در ترکیه بازگشته بود، با انبوهی از روزنامه های ترک زبان به دفتر روزنامه 
آمد که مصاحبه های مندرج در آن، بیانگر استقبال بی نظیر ترک ها از آثار ارائه 
ش��ده او در نمایشگاه بود. در این س��فر رییس دانشگاه آتاتورک از وی دعوت 
نموده بود تا برای ارائه تجربیاتش به دانشجویان ترک، بار دیگر به ترکیه سفر 
کند. اما دیری نگذشت که متاسفانه فهمیدیم این کارآفرین نمونه و تقدیر شده 
کش��ور به دلیل مشکلات اقتصادي که زاییده ش��رایط اخیر کشور به واسطه 
تحریم هاس��ت، کارگاهش را برای فروش گذاشته است. بسیار متاثر شدیم که 
چرا کسی که هنرش در آن سوی مرزها مورد استقبال قرار می گیرد و بیش از 
دو دهه براي ارائه هنرش تلاش کرده است باید چنین سرانجامي داشته باشد.

این هنرمند به سخنان وزیر صنعت، معدن و تجارت اشاره کرد که گفته است از 
کساني که به واسطه تحریم ها صنعتشان آسیب دیده است حمایت مي کنیم و از 
ما پرسید مگر ما دستمان به وزیر مي رسد که از ایشان درخواستي داشته باشیم؟ 
اکنون از خود مي پرس��یم، آیا مي توان از وزارت صنعت، معدن و تجارت، سازمان 
میراث فرهنگي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي، مسئولان بانکي و حتي متولیان 
عرصه ساخت و ساز اعم از دولتي و خصوصي انتظار داشت ترتیبي اتخاذ کنند تا از 

فعالیت هاي ارزشمند چنین هنرمندي محروم نشویم؟
آیا مي شود براي این هنرمند عاشق ایران نیز تدبیر و امید کارگر بیافتد؟

www.ceramgraphic.com :سایت سرام گرافیك
تلفن: 88109407
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